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2010. október 15-ig műszaki át-
adásra kerül Sződ Község Kul-
turális Központja. Szeptember 
3-ig elkészült az épület 80%-a,
ezzel egy időben a bekerülési 
összeg arányos része, az erre 
a célra elkülönített számlára 
átutalásra került. Az önkor-
mányzatnak a beruházás be-
fejezéséhez szükséges anyagi 
források rendelkezésre állnak. 
Ezzel a beruházással a 9 és fél 
éves polgármesteri működé-
sem alatt Sződ községre fordí-
tott fejlesztési kiadások elérték 
a 2000 millió forintot. 

Mindezek az eredmények 
köszönhetők az összefogás-
nak, a közös gondolkodásnak, 
a tenni akarásnak, és köszön-
hető Sződ választópolgárai-
nak, akik a választások során 
olyan képviselőkre szavaztak, 
akik tudtak, és hajlandóak vol-
tak együtt dolgozni a község 
érdekében. 

A ciklus végéhez érve kö-
szönetet szeretnék mondani a 
képviselő-testület minden tag-
jának, hogy képviselő-testületi 
üléseken aktívan részt vettek.

Évente általában – a rend-
kívüli üléseket is fi gyelem-
be véve – átlagosan 14 ülést 
tartottunk. Én ragaszkodtam 
mindig a pontos kezdéshez, és 
ez minden alkalommal be tud-
tuk tartani. A képviselő-testü-
let minden ülésen határozat-
képes volt.  A képviselő-tes-
tületi üléseken való részvétel 
aránya, – a négy évre visszate-
kintve – meghaladta a 90%-ot. 
Ez annyit jelent, hogy csak ak-
kor maradtak távol a képvise-
lők, ha önhibájukon kívül nem 
tudtak részt venni az ülésen –  
pl.: betegség, vagy dr. Farkas 
Kálmán orvosi ügyeleti beosz-
tása esetén. 

Ugyanez az aktív jelenlét 
volt tapasztalható a képviselő-
testület bizottságainak ülésein 
is. Egyetlenegy bizottsági ülés 
sem maradt el határozatképte-
lenség miatt. Ezért köszönetet 
szeretnék mondani a bizottság 
tagjainak, hogy a képviselő-
testület munkáját javaslataik-
kal, észrevételeikkel segítették, 
és megkönnyítették a döntés-
hozatalt. 

A képviselő-testület a mű-
ködése alatt megkezdett ösz-
szes beruházását befejezte, ki-
fi zetetlen tartozása nincs, hi-
telfelvételre nem került sor. 
Kivételt képez ez alól Sződ 
Község Kulturális Központjá-
nak megépítése, melynek mű-
szaki átadása határideje a fent 
említettek szerint 2010. októ-
ber 15-e. A Sződiek Híradó-
ja előző számaiban már írtam, 

hogy az önkormányzat 100 
millió forint, kedvezményes 
kamatozású, 20 évre szóló hi-
telt nyert el a beruházás meg-
valósítása érdekében. 

A képviselő-testület Sződ 
község lakosainak régi vágyát 
tudta teljesíteni a beruházások 
megvalósításával. Ilyen példá-
ul, hogy csak párat említsek: 
az utak aszfaltozása,  gyer-
mekorvosi rendelő megépíté-
se, a ravatalozó felújítása, a te-
mető rendbetétele, a belvíz-
rendezés, a Sződrákos-patak 
hídjának kiszélesítése, a P+R 
parkoló megépítése, és nem 
utolsó sorban az Új Magyar-
ország Fejlesztési Terv támo-
gatásával megépülő kulturális 
központ.

A beruházások során nem 
feledkeztünk meg a gyerme-
kek szórakozásáról sem. Meg-
építettük a szánkózó-dombot, 
elkészült a szánkózó-domb 
mögötti tó, melybe halakat kí-
vánunk telepíteni a horgász-
ni vágyó gyermekek számára. 
Télen, hideg idő esetén pedig 
korcsolyázási lehetőséget biz-
tosít a gyermekek nagy örö-

mére. Szintén a gyermekek 
részére két játszóteret építet-
tünk. Jelentős eredményeket 
értünk el a közoktatás fejlesz-
tésében is. A régi korszerűtlen 
óvoda és iskola épületét bezár-
tuk, a Dózsa György úti óvo-
dát bővítettük. Az Ady End-
re úti iskola felújítására 70 mil-
lió forint összegű pályázatot 
nyújtottunk be, mely pályázat 
bírálat alatt van. 

Köszönetet szeretnék mon-
dani a Napköziotthonos Óvo-
da vezetőjének – Puskás Szil-
veszternének –, az óvoda va-
lamennyi dolgozójának, a Hu-
nyadi János Általános Isko-
la igazgatójának – Günther 
Miklósnénak –, az iskola vala-
mennyi dolgozójának, a Nap-
köziotthonos Konyha vezető-
jének – Sztruhár Imrénének és 
utódjának Selmeczi Ildikónak, 
a konyha valamennyi dolgo-
zójának, a jegyző asszonynak 
– dr. Bojtayné Benedek Gab-
riellánnak, a Polgármesteri Hi-
vatal valamennyi dolgozójá-
nak, továbbá az önkormány-
zat valamennyi munkatársai-
nak, hogy áldozatkész munká-
jukkal segítették a képviselő-
testületet a négyéves ciklusban 
elért sikereihez. 

Köszönet illeti a község la-
kosságát, társadalmi szerveze-
teit, egyesületei, hogy részvé-
telükkel megtisztelték, és segí-
tették a községi rendezvénye-
ket, ünnepségeket.

Hertel László
polgármester

Falunap 2010

Ebben az évben már 14. alka-
lommal tartottuk meg a Falu-
napot, egyre nagyobb siker-
rel, egyre több résztvevővel. A 
Faluház építése miatt új hely-
színen kellett megtartanunk a 
rendezvényt. A főzőversenyre 
19 csapat jelentkezett, akik fi -
nomabbnál fi nomabb ételeket 
készítettek. 

600 adag étel készült a ven-
dégkonyhán, melyben 5 féle 
étel került terítékre, a vendé-
gek nagy megelégedettségére. 

Az ételeket térítésmentesen 
biztosította a megjelentek szá-
mára az önkormányzat és a 
KIZSU-HÚS Kft.

A családias hangulatú ren-
dezvényen a délelőtti és a dél-
utáni órákban kulturális prog-
ramok szórakoztatták a kö-
zönséget. 

A délelőtti órákban került 
sor a főzőversenyre, illetve az 
egészségnapra a Hunyadi Já-
nos Általános Iskolában, va-
lamint a kézilabda körmérkő-
zésekre.

A színpadon sportbemuta-
tók szórakoztatták a közön-
séget. Fellépett a Karate Klub, 
a Napköziotthonos Óvoda és 
Hunyadi János Általános Is-
kola aerobic csoportja, bemu-
tatkozott a felnőtt női torna-
csoport, valamint a breaktánc-
csoport. Az Ebliget Egyesület 
kutyabemutatójára, valamint a 
Sződi Hagyományőrző Íjász-
csoport bemutatójára a sport-
pálya melletti területen került 
sor. 

13 órától kezdődött az ün-
nepi műsor, melyet a Váci If-
jusági Fúvószenekar nyitott 
meg. Az ünnepi műsor keret-
ében a Sződi Napköziottho-
nos Óvoda ovodásai, a Hu-
nyadi János Általános Iskola 
tanulói, a Sződi Hagyomány-
őrző Klub, Borbély Beatrix-
Palyov Attila, és  Onodi Attila, 
Onodiné Csécsi Katalin nép-
táncosok, Heinczinger Mik-
lós a Mistrál Együttes éneke-
se, valamint Sanci szórakoz-
tatta a közönséget. A rendez-
vény sztárvendége Csepregi 
Éva volt.

A délutáni órákban a gyer-
mekek kézműves foglalkozá-
sokon vehettek részt, illetve a 
Táncsics Mihály Mezőgazda-
sági Szakképzőiskola tangaz-
dasága lovaglási lehetőséget 
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Sződ a környék legfejlettebb községei 
közé küzdötte fel magát

A falunapon Hertel László ünnepi beszéde 
elsősorban a fejlődésről szólt
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biztosított az érdeklődők szá-
mára. Mind a délelőtti mind a 
délutáni műsorok, foglalkozá-
sok nagy sikert arattak a kö-
zönség körében.

Az ünnepi műsor keretében 
került sor a képviselő-testület 
által megállapított díjak és elis-
merések átadására.

Sződ Község Képviselő-tes-
tülete a 7/2009. számú ren-
deletében díszpolgári címet 
alapított. A legmagasabb he-
lyi elismerést azon személyek-
nek adományozza, aki kiemel-
kedően jelentős munkájával, 
életművével, hosszú időn át 

kifejtett közösségi munkájá-
val a község gazdasági, politi-
kai, tudományos, művészeti, 
kulturális, oktatási, sport, vagy 
egyéb tevékenységével kiemel-
kedő szerepet játszott a kö-
zség életében.

A képviselő-testület ebben 
az évben úgy döntött, hogy 
posztumusz díszpolgári cí-
met, azaz halála utáni elisme-
rést adományoz vitéz Székely 
Jenő tanító Sződ községben 
végzett sokrétű kulturális és 
közéleti tevékenységéért.

Vitéz Székely Jenő 1898-ban 
Dunapentelén született. Peda-
gógusi pályáját 1921-ben, he-

lyettesítő kántortanítóként 
Vácrátóton kezdte. A sző-
di iskolában tanítói munkáját 
1927-ben kezdte meg, és közel 
négy évtizeden át gyakorolta. 

1928-ban megalapította a 
község 200 kötetes könyvtá-
rát, 1929-től volt a vitézi rend 
tagja. 

Munkájához tartozott a da-
lárda vezetése és a leventeok-
tatás is. A két világháború kö-
zött szinte valamennyi helyi 
szervezet alapításában és veze-
tésében részt vett, így többek 
között volt levente-főoktató, 
népművelési gondnok, tűzol-
tó-testületi parancsnok. 

Amatőr festőként több ké-
pet készített Sződről. Nép-
színművek rendezőjeként, 
díszletfestőjeként és szereplő-
jeként több színdarabot muta-
tott be tanulóival. 

1971-ben, 73 éves korában 
hunyt el, sírhelye az Óbudai 
temetőben található. 

A képviselő-testület úgy dön-
tött, hogy posztumusz dísz-
polgári címet, azaz halála utá-
ni elismerést adományoz 
Mészáros Miklós Sződ kö-
zségben végzett közéleti tevé-
kenységéért, hagyományőrző 
munkájáért. 

Székely Jenő díszpolgári címét a Budapestről érkezett unokája vette át Mészáros Miklós díszpolgári címét fi a, Miklós vette át
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Mészáros Miklós 1933-ban 
Sződön született. Neve ösz-
szeforrt a Sződi Citerazenekar 
nevével. 1989 júniusában ala-
kította meg a citerazenekart. 
Alapításkor a taglétszám 21 
fő volt, 1998-ban a létszám 35 
főre emelkedett. 

1991 és 2000 között össze-
sen 54 fi atal jelentkezett cite-
rásnak. Az együttes jelentős 
fellépései: a sződi ünnepségek, 
a templomi citerás szentmisék, 
a nemzetiségi találkozók mel-
lett Vácott, Újszászon, Tata-
bányán, Szentendrén, Őrboty-
tyánban, Tiszaföldváron, Bu-
gyin voltak. 

A zenekar vezetője, Frá-
ter Miki bácsi, az aktív zené-
léstől 2002-ben vonult vissza. 
A képviselő-testület 2003. au-
gusztus 20. napján a települé-
sen végzett kiemelkedő mun-
kájának elismeréseként kitün-
tetésben részesítette. 

Mészáros Miklós, a min-
dig megbecsülésnek örvendő, 
fáradhatatlan zenekarvezető 
2008-ban hunyt el. 

Sződ községben végzett ki-
emelkedő munkájáért ki-
tüntetésben részesítette a 
képviselő-testület:

Sztruhár Imrénét, aki 1973. 
február 1. napján kezdte meg 
közszolgálati munkáját, élel-
mezésvezetőként.  Marika kö-
zel 40 éven át szívvel, lélek-
kel, odaadó törődéssel látta el 
feladatát. Munkáját mind kol-
légái, mind azok, akik a köz-
ponti konyha ételeit fogyasz-
tották nap mint nap, elismer-
ték és megbecsülték. Munkájá-
ért több szakmai elismerésben 

is részesül. Tevékenyen részt 
vett a község közéletében, a 
falunapokon, gyermeknapo-
kon. 2010-ben vonult nyugál-
lományba.

Kolumbán Attilát, aki 1989. 
szeptember 11. napjától kezd-
te meg pedagógusi tevékeny-
ségét a Sződi Hunyadi János 
Általános Iskolában mint test-
nevelőtanár. 1990-től a Sző-
di Diáksport Egyesület veze-
tője és edzője. 1991-től a Sző-
diek Híradója sportrovatának 
vezetője, és a lap szerkesztő-
bizottságának tagja. Jelenleg 
Sződ Község Képviselő-tes-
tület Kommunikációs és Sport 
Bizottságának tagja. 

Tenják Györgynét, aki 1978. 
augusztus 21-e óta a Sződi 
Napköziotthonos Óvoda dol-
gozója, ahol a gyermekvéde-
lemmel kapcsolatos feladato-
kat is ellátja. 9 éve az Oktatá-
si és Kulturális Bizottság kül-
sős tagja. 

A Sződi Hagyományőrző 
Klub tagjait. 1990-ben ala-
kult meg a klub 40 fővel. Mű-
ködésük fő célja a népi hagyo-
mányok megőrzése. A meg-
alakulás óta a szervezet veze-
tője Klimász Jánosné. Jelenleg 
61 taggal működnek, a legak-
tívabban a kórustagok, akik 
rendszeresen járnak a próbák-
ra. A Hagyományőrző Klub 
kórusa rendszeresen fellép jó-
tékonysági, kistérségi rendez-
vényeken, a községi ünnepsé-
geken, illetve a nemzetiségi ta-
lálkozókon.

Sződ Község Képviselő-testü-
lete a 7/2009 számú rendelet-
ében döntött arról, hogy min-
den évben Sződ Szép Portája 
címet adományoz a községben 
lévő, kiemelkedően szép, ren-
dezett lakóingatlan tulajdono-
sainak. 

Ebben az évben a Népjólé-
ti és Környezetvédelmi Bizott-
ság javaslata alapján a képvise-
lő-testület 5 Sződ Szép Portája 
cím adományozásáról döntött. 

Miletin Istvánné a Népjóléti 
Bizottság elnöke és Varga Iza-
bella színművésznő Kondákor 
Károlyné Kölcsey Ferenc u. 
1.; Varga Gizella és Riczu
Gyula Forgács u. 1.; Megyeri
Jánosné Dózsa György út 
313.; Szécsényi Andrea Kis 
u. 4. és Seres Krisztina Dó-
zsa György 59. szám alatti la-
kosok részére adta át a „Sződ 
Szép Portája” táblát, az okle-
velet, illetve a vásárlási utal-
ványt. (A Sződ szép portáiról 
készült képes beszámolónkat 
a lap 25-26. oldalán színesben 
láthatják.)

Az ünnepi műsor keretében 
köszönetemet fejeztem ki a 
képviselő-testület tagjainak, a 
bizottsági tagoknak, a négyévi 
munkájukért, illetve virágcso-
korral köszöntem meg Puskás 
Szilveszterné óvodavezetőnek, 
Günther Miklósné iskolaigaz-
gatónak, dr. Bojtayné Benedek 
Gabriella jegyzőnek, vala-
mint Volentics Tiborné titkárnő-
nek a közös munkát, a sikeres 
együttműködést.

A rendezvényt a hagyomá-
nyokhoz híven a szalonnasü-
tés, az utcabál, és este fél ki-
lenckor a tűzijáték zárta. 

A sikeres rendezvény megtar-
tásához hozzájárultak az aláb-
bi támogatók:

 » M2 Zrt.
 » KIZSU-HÚS KFT.
 » PHARMAVIT Kft.
 » Dagent Kft.
 » Batki Trans
» Maurer Gábor vállalkozó
 » Táncsics Mihály Mező-
gazdasági Szakképzőiskola 
Tangazdasága 

Közérdekű lakossági 
tájékoztatás

A Zöld Híd program keretén 
belül kihelyezésre kerültek a 
szelektív hulladékgyűjtő kon-
ténerek a község 5 pontján. 

Minden hulladékgyűjtő szi-
getre 5 db konténer került el-
helyezésre, mely konténere-
ken feltüntetésre került, hogy 
milyen hulladék helyezhető el 
benne.

Kérjük a lakosságot, hogy 
ennek fi gyelembevételével he-
lyezze el a hulladékot! 

Lomtalanítás

Tájékoztatom a T. Lakosságot, 
hogy a községben (Nevelek te-
lepülésrészen is) az őszi lom-
talanításra 2010. november 
6-án (szombat) kerül sor. 

A lomtalanítás napján reggel 
7.00 óráig szíveskedjenek a lo-
mot az ingatlan elé kihelyezni. 
A lomtalanítás során veszélyes 
hulladék nem kerül elszállítás-
ra.  

Elektromos hulladék 
gyűjtése

A községben a Zöld Híd Prog-
ram keretében ismét lehetőség 
nyílik az elektromos háztar-
tási hulladékok begyűjtésére. 
Ilyen hulladéknak minősülnek 

A Sződi Hagyományőrző Klub közösségi díjat vehetett át

A Sződ szép portája elismerés egyik díjazottja Seres Krisztina volt
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Sződ Község Képviselő-testü-
lete az előző újság megjelenése 
óta három ülést tartott.

2010. május 27-i ülésen a 
Sződi Szennyvíz és Hulladék-
kezelő Kft. ügyvezető igaz-
gatója számolt be a képvise-
lő-testületnek a kft. 2009. évi 
működéséről. Ezt követően 
Hertel László polgármester a 
kulturális központ építésével, 
pótmunkáival és pénzügyi fi -
nanszírozásával kapcsolatosan 
tájékoztatta a megjelent képvi-
selőket. Ezen az ülésen került 
elfogadásra a Kommunikáci-
ós és Sport Bizottság 2009. évi 
munkájáról szóló beszámoló 
is. Következő napirendi pont-
ban az INVITEL Zrt. kérel-
mének megtárgyalása követke-
zett. Az Invitel Zrt. kérelem-
mel fordult az önkormányzat-
hoz, melyben a kiépített háló-

zat bővítéséhez és átépítésé-
hez kérték a testület hozzájá-
rulását. A képviselő-testület 
hozzájárult a hálózatbővítés-
hez, ezzel a bővítéssel remél-
hetően az új településrész la-
kóinak internet- és telefon-el-
érhetősége modernizálódik. 
Ezt követően a Napköziott-
honos Óvoda 2010/2011-es 
tanévre vonatkozó csoport-
létszámait 30 főben határoz-
ta meg. 2,5 éves gyermek fel-
vételére akkor adott lehetősé-
get az intézményvezetőnek, ha 
a csoportlétszám a 30 főt nem 
haladja meg. A következő na-
pirendi pontban a Polgármes-
teri Hivatalra vonatkozó 2009. 
évi belső ellenőrzési jelentést 
ismerhették meg a képviselők. 
A továbbiakban a Sződrákos-
patak hídjának szélesítésével 
kapcsolatos tájékoztatóra, va-
lamint a hősök napja és a ro-

vásírásos tábla átadásával kap-
csolatos tájékoztatóra került 
sor. Egyebek napirendi pont-
ban lakossági kérelmek meg-
tárgyalására került sor.

2010. június 24-i ülésen a 
képviselő-testület tájékozta-
tást kapott a led-technológiájú  
berendezésekről. A tájékozta-
tás kitért arra is, hogy a közvi-
lágítás is megoldható ilyen tí-
pusú fényforrásokkal. A tes-
tület nem zárkózik el település 
közvilágításának modernizálá-
sától, de ehhez több informá-
cióra van szüksége. A választá-
sok után visszatérnek az aján-
latra. Következőkben az okta-
tási intézmények 2009/2010. 
évi beszámolójára került sor. 
Először Puskás Szilveszter-
né óvodavezető írásban beter-
jesztett beszámolójának meg-
tárgyalása következett. Az in-
tézményvezető elmondta, 
hogy a sződi óvoda maximális 
létszámmal működik. Az őszi 
helyhatósági választások után 
megalakuló új képviselő-tes-
tület első döntései között kell 
szerepelnie a Dózsa György 
úti óvoda épületének bővíté-
séről szóló határozat megho-
zatalának.  Az óvodavezetőt 
követően Günther Miklósné, 
a Hunyadi János Általános Is-
kola igazgatónője ismertette a 
jelenlévőkkel az írásban is be-
nyújtott, az intézmény előző 
tanévéről szóló beszámolóját. 
A testület mindkét beszámo-
lót egyhangú szavazással el-
fogadta. A beszámolók sorá-
ban az Együtt a Gyermekekért 
Gyermekjóléti és Családsegítő 
Szolgálat éves működéséről 
szóló beszámoló megtárgya-
lása és elfogadása következett. 
A következő napirendi pont-
ban a kulturális központ építé-
sével kapcsolatos tájékoztatás 
következett, melyet követően 
az iskola épületének hőszige-
telésével kapcsolatos pályázat-
ról kaptak a megjelentek tájé-
koztatást. Következő napiren-
di pontban a TVSZ Bizottság 
javaslatára a Temető-dűlőben 
kialakított lakóterület utcáinak 
elnevezéséről született döntés. 
Továbbiakban lakossági beje-
lentések, kérelmek megtárgya-
lására került sor. A képviselők 
tájékoztatást kaptak a 2010. 
évi helyhatósági választások-
kal kapcsolatos törvénymódo-
sításról.

2010. augusztus 5-i  ülésen a 
Pénzügyi és Ügyrendi Bizott-
ság  és a polgármester előter-
jesztését követően a kulturá-
lis központ kivitelezésével és 
annak pótmunkáival kapcso-
latos határozatok meghozata-
lára került sor. Ez követően a 
Helyi Választási Bizottság tag-
jait választotta meg a testület. 
A Szavazatszámláló Bizottsá-
gokba négy fő póttag megvá-
lasztására is sor került. Ezen 
az ülésen döntöttek a képvi-
selők a falunapi rendezvényen 
átadásra kerülő kitüntetések 
díjazottjairól. Következőkben 
lakossági panaszok, kérelmek 
megtárgyalására és ezekkel 
kapcsolatos határozatok meg-
hozatalára került sor.

Dr. Bojtayné B. Gabriella
jegyző

Hírek a képviselő-testület 
munkájáról

a használaton kívüli elektro-
mos és elektronikai eszközök, 
berendezések, lemerült akku-
mulátorok, egyenes és kom-
pakt fénycsövek. 

Tájékoztatom a Lakosságot, 
hogy 2010. október 30. nap-
jáig minden hétfőn 8.00–
17.00 óra között, és pénte-
ken 8.00–12.00 óra közötti 
időpontokban lehet az elekt-
romos háztartási hulladékot a 
Sződ, Kastély u. 1. szám alatt 
lévő faház épületében leadni.

Amennyiben az ingatlan va-
lamilyen oknál fogva nincs 

nyitva, kérem a T. Lakosságot, 
hogy a hulladékot a fenti cí-
men lévő ingatlan előtt helyez-
ze el, azt majd a közmunkások 
beviszik a telephelyre. 

A gumiköpenyeket to-
vábbra is a faháznál (Sződ, 
Kastély u. 1.) lehet leadni.

Kérem a T. Lakosságot, 
hogy szíveskedjenek élni a fel-
kínált  hulladékgyűjtési lehe-
tőségekkel, és a hulladékot ne 
rakják le illegálisan a közeli er-
dőkben, réteken!

Hertel László, 
polgármester

A 2010. évi 
önkormányzati 

választás 

jelöltjei

A sződ i helyi Választá-
si Bizottság az alábbi je-
lölteket vette nyilvántar-

tásba:

Polgármester-jelölt:

Hertel László

Képviselő-jelöltek:

Balázs Attila Sándor
Czinege Jánosné

Dávid Tamás
Erdélyi Balázs 
Floch Zoltán

Garaba Ferenc
Ivanics Istvánné

Juhász István
Klimász Jánosné 
Kovács Krisztina

Mikó Mihály
Miletin Istvánné

Papp István
Puskás Szilveszter

Sztruhár Imre
Volentics Ferenc 
Volentics Gyula

Anyakönyvi hírek
2010. június 1-től augusztus 31. napjáig

Sződön az alábbi anyakönyvi események történtek:

Születések száma: 11

Házasságkötések száma: 11

Halálesetek száma: 12
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Választási Bizottságok
HVB
Tomecskó Ferencné Petőfi  utca 4.              
Márgusné Cz. Tünde Tabán utca 2.                            
Sztrehárszkiné Gy. Mária Tabán utca 56.          

I. szavazókör  
2134 Sződ, Dózsa György út 19. – Óvoda
 
Mészárosné K. Erika Dózsa Gy. út 85.                   
Mészáros Zoltán Bem J. utca        
Bánka Józsefné Mártírok utca 55.     
Tenyák Györgyné Tabán utca 2.                 
Bedák Csilla Dózsa Gy. út 194.     

II. szavazókör
2134 Sződ, Dózsa György út 19. – Óvoda

Ivanics Istvánné Mártírok utca  17.         
Nikolics Lászlóné Kastély  utca 3.            
Fejér Szilvia Tabán utca 2.                   
Hertel Miklósné Váci M. utca 5.                
Szabados Ferenc József  A. utca 4.             

III. szavazókör
2134 Sződ, Sződ Dózsa György út 178. – Kisiskola

Kolumbán Zsófi a Tabán utca 2.                        
Lengyel Lajosné Árpád utca 14.                       
Madarász Judit Váci M. utca 29.                   
Volentics Kinga Rátóti utca 13.                                       
Nyúzó Andrea Dózsa Gy út 257.              

Szlovák  Szavazókör
2134 Sződ, Dózsa György út 216. – Hivatal, Tanácsterem

Madarász Józsefné Váci M. utca 29.                   
Berkiné Sz. Éva Mártírok utca 31.               
Dinka Ágnes Rátóti utca 11.                   
Hegedűs Istvánné Tél utca                            
Volentics Réka Rátóti utca 13.                     

Még a nyár közepén, július hó-
napban ünnepélyesen átadásra 
került a sződligeti vasútállo-
más mellett kiépített modern, 
50 férőhelyes személygépko-
csi-parkoló és 30 kerékpár be-
fogadóképességű fedett táro-
ló. A bekamerázott parkolót 
a két település polgármeste-
re, Bábiné Szottfried Gabriel-
la sződligeti, és Hertel László 
sződi polgármester avatta fel. 
A több mint 40 millió forint-
ból megvalósult korszerű par-
koló magába foglalja az autó-
buszfordulót is. A beruházás 
10 százalékos önrészét még 
két éve vállalta közösen, fe-
le-fele arányban a két önkor-
mányzat, és hasonló módon 
kerül megosztásra az objek-
tum ötéves fenntartási költ-
sége is. Megnyitó beszédében 
Hertel László, Sződ község 
polgármestere kiemelte, hogy 
a területnek az 1846-ban itt 
megépült első magyarországi 
– Pest-Vác – vasútvonal hozta 
meg a fejlődést. Sződliget idén 
ünnepli önállóságának hatva-
nadik évfordulóját, de a két te-

lepülés múltja ezer szállal ösz-
szefonódik. Az elmúlt tíz év-
ben egyre intenzívebbé és szo-
rosabbá vált a két szomszédos 
település képviselő-testülete 
közötti együttműködés, mely-
nek bizonysága a P+R parkoló 
építése is. A megnyitó beszé-
dek után a két községi vezető 
a nemzeti színű szalag átvágá-
sával ünnepélyesen is megnyi-
totta a parkolót. Az ünnepsé-
gen fellépett a Sződi Hagyo-
mányőrző Asszonykórus is.

-v-gy-

Egy húszéves álom vált valóra

Átadtuk a sződ-sződligeti 
P+R parkolót

Az ünnepségen felléptek a sződi hagyományőrzők isA parkoló megépülésével régi óhaj vált valóra

Fedett kerékpártároló is készült

A két község vezetője szólt 
az összefogásról is
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Bemutatkozik Mikó Mihály 
képviselőnk
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Mikó Mihályönkormányzati képviselő

Sződ Község Önkormányzata

Mikó Mihály az utolsó cik-
lus óta tagja az önkormányzat 
képviselő-testületének. Két bi-
zottság, jelesül a Településfej-
lesztési és Versenytárgyaláso-
kat Szervező, valamint az Ok-
tatási és Kulturális Bizottság 
tagja az új választásokig, azaz 
2010. október 3-ig.

A váci Táncsics Mihály Me-
zőgazdasági Szakközépiskolá-
ban érettségizett áruforgalma-
zó szakon. Tizenkét éve egy 
sződi vállalkozás fatelepén te-
lepvezetőként dolgozik, így a 
legtöbb idejét itt a településen 
töltve, rendszeres bepillantást 
nyer a község mindennapjaiba.

Elsősorban a településfej-
lesztés áll közel hozzá, hiszen 

az eddigi eredmények – 
felszíni csapadékvíz-elvezeté-
si hálózat kiépítése, a Kultu-
rális Központ (faluház) kiviteli 
munkájának beindítása – mind 
azt mutatták meg számára, 
hogy számtalan fejlesztési le-
hetőség küszöbén állunk, ami 
csupán a megvalósításra vár.

Legkedveltebb szabadidős 
tevékenységei közé tartozik a 
fotózás és a motorozás, de leg-
első helyen a családja áll. Két 
gyermeke – egy fi a és lánya – 
van, akik jelenleg még mind-
ketten tanulnak.

A könyvben a helyi általános isko-
la volt tanulóinak 1928-tól napjain-
kig összegyűjtött tabló- és csoport-
képei kerülnek bemutatásra. A 112 
oldalas kiadvány lapjairól több mint 
2500 sződi fi atal tekint az olvasóra. 
Mindenki itt van: szülők, nagyszü-
lők, rokonok, szomszédok, utcabeli-
ek, az idősebbeknek pedig már gyer-
mekei, unokái, de benne vannak a ma 
már eltávozott diáktársak és legendás 
tanárok is...

A könyv megvásárolható Sződön, az 
Árpád út 10. szám alatt, vagy meg-
rendelhető a szerzőtől a 06 20/9463-
980-as telefonszámon.

KIVÁLÓ AJÁNDÉK!
Sződi Helytörténeti Alapítvány

www.helytortenet.szod.hu
helytortenetszod@invitel.hu

EGY KÖNYV, MELYBEN ÖN IS SZEREPEL!
A falunapon nagy sikerrel bemutatásra került a Volentics Gyula helytörténész által összegyűjtött 
képekből szerkesztett SZŐDI TABLÓK KÖNYVE 1928-2010 című könyv.

▼  FIZETETT HIRDETÉS
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Puskás Szilveszteralpolgármester

Sződ Község Képviselő-testülete

Puskás Szilveszter Sződön 
a leghosszabb ideje, kilenc 
és fél éve alpolgármester-
ként tevékenykedő képvise-
lő. Hogyan kapcsolódott be 
a sződi közéletbe?

Először is sződi lakossá vál-
tam, hiszen én Kisnémedi szü-
letésű vagyok. Több mint 27 
évvel ezelőtt én úgy udvarol-
tam Sződre, hogy a későbbi 
feleségem Kereskényi Anna 
sem Sződ szülöttje, csak mint 
pedagógus itt volt szolgálati 
férőhelyen. Gondolom, ezzel 
a névvel nem ismerik, de ha 
azt mondom Csura néni, ak-
kor biztosan generációk tudják 
ki ő. 1983 őszétől lakunk kö-
zösen Sződön. Először a Ta-
bán utcai óvodai szolgálati la-
kásban. A Tabán utcai lakosok 
egy összetartó kedves közös-
séget alkottak, nagyon szeret-
tünk ott lakni. 86-ban elkezd-
tem építkezni Égett-Rákoson, 
ahol a mai napig lakunk. Sző-
dön sok barátra tettem szert 
a korosztályomnál fi atalabbak 
és idősebbek között is. 

1988-89-ben keresett meg 
először egy teremfoci kapcso-
lat útján Dinka József, hogy 
ha lenne kedvem szívesen lát-
nának egy alakuló civil egye-

sületben, mely később zászla-
jára tűzte a „Sződiek Sződért” 
jelszót. Az első találkozókon 
meggyőződtem, ez nem csak 
üres szócséplés és divatos ci-
vilkedés, hanem azok az ala-
pító tagok, akikkel megalapí-
tottuk a Sződi Fórum Egyesü-
letet, komolyan is gondolják, 
hogy végre kell valamit ten-
ni a faluért, mert akkor bizony 
úgy gondoltuk, mind közössé-
gi mind intézményi szempont-
ból a mélyponton volt Sződ. 

Majd következett néhány év 
mikor mi, a jóhiszemű ama-
tőrök szerettünk volna be-
kapcsolódni a közéletbe, de a 
volt hivatásos régi-új politiku-
sok nem szívesen vették a ci-
vil szféra megjelenését. Érde-
kes dolog, de mi, fórumosok 
indítottuk a gyermeknap meg-
szervezését, aminek azután 
több mint 10 évig minden év-
ben én voltam a levezető be-
szélő embere és zeneszol-
gáltatója. Jó érzés volt látni a 
sok boldog gyermek arcot.
1994 . évi választásokon kép-
viselővé választott Sződ népe, 
majd ugyanabban az évben a 
Sződi Római Katolikus Egy-
ház Képviselő-testülete világi 
elnökké választott, mely tiszt-
ségemben a testületi reformig 

2 0 0 8 -
ig minden választáson 
megújítottak. Jelenleg a Gaz-
dasági Bizottságban tevékeny-
kedem.

1994-től, a 2001-es időközi 
önkormányzati választásokig 
a Településfejlesztési és Ver-
senytárgyalásokat Szervező 
Bizottság elnöke voltam, vala-
mint tagja voltam a Pénzügyi 
Bizottságnak. Erre az időszak-
ra esett például a szennyvíz-
tisztító építésének akkor még 
bizottsági hatáskörben lévő 
pályázati bonyolítása. 

És valóban, kilenc és fél év-
vel ezelőtt, mikor Hertel Lász-
ló először töltötte be a polgár-
mesteri tisztséget a képviselő-
testület alpolgármesternek vá-
lasztott és majd azt követően 
még kétszer.

Mit tart ez alatt az idő alatt 
elért legfontosabb ered-
ménynek, vagy fejlődésnek 
a településén ?

Visszagondolva a kilencvenes 
évek elejére, néhány epizódot 

s z e -
retnék felvillantani 
amiből talán érthetővé válik, 
mit tartok én fontos fejlődés-
nek. Régen meggyászolt tabá-
ni ismerős bácsi mondta ne-
kem mikor bekerültem a tes-
tületbe; „Szilveszter csinálja-
nak ezzel a Tabán utcával vala-
mit, mert ha a török basa visz-
szajönne, még ő is ráismerne 
az utcára!” Mellesleg igaza volt 
a bácsinak. Azt hiszem, most 
már igazán rácsodálkozna az 
a török basa az utcára, utcák-
ra. Nagyon fontosak a telepü-
lésen történt és történő beru-
házások, hiszen a fejlődést ta-
núsítják. Számomra egy meg-
valósult terv, új vagy felújított 
épület, út, zebra, beköszönő 
tábla vagy P+R parkoló nem 
a végcélt jelentik, hanem azt 
az eszközt mellyel élhetővé te-
hetjük Sződöt. Jövő feladatá-
nak látom például kulturális 
és hétköznapi élettel megtöl-
teni ezt az épülőfélben is szép 
falu házát. Legyen természe-
tes a használata, legyen magá-
tól értetődő, hogy a sződi la-
kos is elérheti a kultúra bizo-
nyos szegmenseit a saját kör-
nyezetében, a saját közösség-
ében. 

A közösségi életben is hatal-
mas fejlődést érzékelek az el-
múlt több mint tíz évben, hi-
szen mikor bekapcsolódtam 
a közéletbe úgy 18-20 éve és 
szerveztük, lelkesítettük a te-
lepülés lakóit rendezvények-
re, sportra, közterület szépí-
tésre, szemét szedésre és még 
sorolhatnám, gyakran kaptuk 
azt a válasz; „Itt Sződön úgy 
sem lehet semmit sem csinál-
ni!”  Azt hiszem, hogy a gyö-
keres változást az idei Falunap 
is bizonyította. A faluba költö-
zésem idején még idegen em-
bernek nem volt szerencsés a 
sződi kocsmában kijelentenie, 
hogy „Gurul a szita!”, mert 
hamar begyűjtött egy-két po-
font. Most viszont a települé-
sünk egyik hírvivője, idegen-
ben sokat szereplő néptáncos 

Fejlődőképes, élhető 
település maradjon Sződ
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csapata, a Sződi Szita Tánc-
együttes nevet viseli és nem 
is olyan régen a polgármeste-
rünk nyerte az első szitagurító 
versenyt. Ma már nem lehet a 
sződieket ilyen beszólással ki-
zökkenteni a nyugalmukból, 
hiszen az ősi heccelés tárgyá-
ból jellegzetesség, mondhat-
ni védjegy keletkezett. Sződ 
a valamikori „sziget” faluból, 
ahol „semmit sem lehet csi-
nálni”, irigyelt településsé nőt-
te ki magát a közösségi élet te-
rületén is. Sikerült nagyrészt 
lebontani az évtizedes rossz 
tapasztalások miatt kialakult 
falakat a sződi emberekben, 
melyek nem engedték a má-
sik emberhez közel, nem en-
gedték, hogy közösséget al-
kosson. 

Mit tart az önkormányzat 
feladatának?

Rövid leszek. Véleményem 
szerint az önkormányzatnak 
és ezen belül a mindenkori 
képviselő-testületnek minden, 
a településsel kapcsolatos te-
vékenységet irányítania kell, 

de egyben mindenkit szolgál-
nia is kell. Amennyiben ezt 
meg tudjuk valósítani akkor 
el tudjuk érni, hogy  fejlődő-
képes, élhető település marad-
jon Sződ.

Mondana néhány szót ma-
gáról? Például, mi a foglal-
kozása, mi a hobbija, ho-
gyan él?

Hogyan élek? Elmondhatom; 
boldog házasságban élek óvó-
nő, óvodavezető feleségem-
mel és két felnőtt gyerme-
kemmel.  A lányom gépész-
mérnök, a fi am két szakmával 
most ismét iskolapadba ült.

Magamról? Szeptember el-
sején volt 30 éve, hogy elkezd-
tem mérnöki tevékenysége-
met a MÁV-nál. Ez idő alatt 
számos képesítést szereztem, 
többek között minőségügyi 
mérnöki képesítést is. Az ere-
deti szakmámmal 30 éve, a mi-
nőségüggyel 14 éve foglako-
zom. Jelenleg fejlesztőmér-
nökként és minőségirányítá-
si megbízottként dolgozom a 

MÁV Zrt. egyik központi in-
tézményénél.

Hobbim, elsődlegesen a 
közéleti tevékenységem, hi-
szen ha nem az volna, már ré-
gen nem csinálnám. Más hob-
bim is van, csak kevés idő jut 
rá. Úgy hiszem az egyik hob-
bimmal több sződi ember-
rel is osztozom, hiszen az, az 
Erdély tájainak, embereinek 
megismerése, megismertetése. 
Ha időm és pénztárcám enge-
di, szívesen motorozok együtt 
motoros barátaimmal, ismerő-
seimmel kisebb-nagyobb túrá-
kon. Legyen az egy rövid dél-
utános laza gurulás, vagy le-
gyen egy jótékonysági, több 
napos,  komoly létszámú mo-
torozás az erdélyi Böjte Csa-
ba ferences testvér által gon-
dozott gyerekekhez, Dévá-
ra, vagy éppen mint az idén 
szeptember 18-án, Torockó-
ra. Ezen kívül szívesen járok 
jó idő esetén a Börzsöny Lö-
vész Klub lőterére gyakorolni, 
de sajnos egyre kevesebb idő 
jut rá. Otthon, teljesen hobbi 
szinten méhészkedem. A mé-
hek szeretete édesapámtól ra-

gadt rám. Az új elektronikus 
világban sok lehetősége van az 
embernek megmutatnia ma-
gát, az életéről készült fény-
képek által. Nekem is van né-
hány ilyen nyitott csatornám, 
aki kíváncsi és fogékony ezek-
re a dolgokra, onnan is ismer-
heti képeimet például az iwiw-
en, vagy a http://kep.tar.hu/
szilvesztergsx tárhelyen.

Szeretném még befejezé-
sül elmondani, úgy érzem így 
közel harminc év távlatából, 
hogy jó döntés volt Sződön 
letelepedni, bekapcsolódni a 
sződi közösségbe. Természe-
tesen nem lett volna ilyen sok 
mondanivalóm, ha ez idő alatt 
nem támogattak volna annyi-
an az itt lakó emberek közül. 
A Sződre betelepülő lakótár-
saink számára úgy hiszem az 
én példám is jól mutatja, hogy 
érdemes a településünkre köl-
tözni, érdemes ebben a közös-
ségben élni, érdemes ezért a 
közösségért dolgozni. 

Köszönöm a beszélgetést!

Köszönöm a lehetőséget!

Zsírégető-alakformáló 
torna
Minden

hétfőn-szerdán-csütörtökön 
18:30–19:30-ig.

Csak nőknek! Várunk minden 
fogyni vágyó hölgyet egy jó 

hangulatú társaságba.

Sződ, Dózsa György út,
régi iskola templom melletti épülete
Bővebb felvilágosítás: 30/716-7337

Ipari alpinista vállal

 Fakivágást,

 Villámhárító szerelést, 
javítást

 Tetőjavítást, bádogo-
zást,

 Épület üvegfóliázást 
(biztonsági és hővédő)

Nyúzó Gyula 
Sződ

06 30 202 6991



10 Sződiek Híradója – 2010.  ősz Oktatás-nevelés

„Neveltebb 
ember, 
könnyebben 
oktatható”
Illyés Gyula szavait nem győ-
zöm hangoztatni úton-útfélen.

Örülök, hogy az oktatáspo-
litika irányelveiben újra fősze-
repet kap (hangoztatva is) az 
oktatás mellett a nevelés.

Minden pedagógus tudja, 
érzi, tapasztalja, hogy mennyi-
vel egyszerűbb az ismereteket 
átadni a jól nevelt gyermekek-
nek. A nevelés legfőbb színte-
re a családi élet. Az intézmé-
nyek ezt csak kiegészíthetik, il-
letve ki kell egészíteniük.

A nevelés legfőbb eszkö-
ze és alapja a PÉLDAMUTA-
TÁS. 

Itt Berkesi András szavai jut-
nak eszembe:

„Mi fi atalok, becsülete-
sen, tisztán szeretnénk élni 
és dolgozni. Vannak célja-
ink, álmaink, elképzelése-
ink. Ezekkel a célokkal és 
álmokkal hagyjuk el az is-
kolát, és másnap az élet-
ben a felnőttek megmagya-
rázzák, hogy mindazt a szé-
pet, amit az iskolából ma-
gunkkal hoztunk, felejtsük 
el, mert az ott tanult igazsá-
gokkal nem sokra megyünk 
az életben. Néha nem sza-
vakkal magyarázzák ezt ne-
künk, hanem példamuta-
tással. S ha mi tisztessége-
sek maradunk, az sok eset-
ben a felnőttek romboló 
példamutatása ellenére tör-

ténik. A felnőttek, akik a fi -
atalokat nevelni akarják, 
előbb önmagukat neveljék 
meg. A nevelés alapja a pél-
damutatás.”

Szigorú, komoly szavak, de 
ezek közvetítik az igazságot.

Nagy a felelősségünk. Szü-
lőknek és pedagógusoknak 
egyaránt. Példák vagyunk, ér-
tékeket közvetítünk. A gyer-
mekeink, diákjaink ezekből a 
közvetített értékekből merít-
hetnek.

Nem mindegy, mit mon-
dunk, mit cselekszünk. A szü-
lőknek és pedagógusoknak hi-
teleseknek kell lenniük. Ha a 
szavak és a tettek nincsenek 
összhangban, akkor csak rom-
bolunk a nevelés területén.

A nevelés kétféle lehet. 
Hétköznapi és tudomá-

nyos. A szülők az első képes-
ségével rendelkeznek, a peda-
gógusok mindkettővel. A ne-
velés tudományát főiskolán, 
egyetemen sajátítjuk el. A tan-
tárgy neve is ez: NEVELÉS-
TUDOMÁNY. Jól és okosan 
nevelni nagyon nehéz. Még az 
oktatástól is nehezebb. Az ok-
tatásnál nincs másra szükség, 
mint ismeretekkel rendelkezni 
és megfelelő közvetítő mód-
szereket használni.

A nevelés ennél sokkal bonyo-
lultabb.

Rossz nevelés hatására a sze-
mélyiség egy pillanat alatt 
megsérülhet. Az általános is-
kola alapozó iskola. Az okta-
tási anyag egyszerű és szor-
galmas tanulással elsajátítható. 
Azonban a személyiség fejlő-
dése 6-14 év között olyan bo-
nyolult szakaszokra osztha-
tó, amely nagy fi gyelmet ér-
demel. Minden ember más. 
A nevelésnél nincsenek sémák 
és szabványok. Egyénenként 
kell nevelni, és az sem mind-
egy, hogy melyik életszakasz-
ban. 6 évesen kezdődik az is-
kola. Itt azért nehéz, mert vál-
tás történik: az óvodásból is-
kolás lesz. Aztán kiskamasz, 

majd nagykamasz. Már leír-
ni is nehéz a nevelés folyama-
tát, hát még művelni! Nem is 
bonyolítom tovább a gondola-
tot. Iskolánk ebben az évben 
még az eddigiektől is nagyobb 
hangsúlyt fektet az oktatás 
mellett a nevelésre. Minden 
diákunk részt vesz etikai fog-
lalkozásokon. Nagy hangsúlyt 
fektetünk arra, hogy a tanórán 
kívüli foglalkozásaink is szín-
vonalasak legyenek (szakkö-
rök, projektnapok, rendezvé-
nyek stb.). Iskolánk erőssé-
ge a családiasság. Nyitottak 
vagyunk a szülők és partne-
reink felé. Ha jól akarunk ne-
velni, akkor a nyitottság, a bi-
zalom alapfeltétel. A mi taná-
ri karunk szeretne jól oktat-
ni és jól nevelni. Erre esküd-
tünk fel, ez a küldetésünk! In-
tézményvezetőként az egyik 
feladatom az, hogy a sződi is-
kolában a tanárok jól nevelje-
nek és oktassanak. Újságcik-
kem csak akkor érte el hatá-
sát, ha az olvasókban (szülők-
ben) sikerült elültetnem a ne-
velés fontosságának gondola-
tát. Ez  egy rendkívül egyszerű 
gondolat, ezért is feledkeznek 
meg róla sokan. Mondataim-
mal szeretném a szülők fi gyel-
mét ráirányítani a NEVELÉS 
fontosságára. Miért is?

„NEVELTEBB EMBER 
KÖNNYEBBEN OKTAT-
HATÓ”.

 Írásom kereteként használtam 
az író szavait, mert mondani-
valómat ez az egy mondat ösz-
szefoglalva tartalmazza. 

25 fő új kis hunyadist avat-
tunk augusztus 31-én a tanév-
nyitó ünnepélyünkön. Kincs-
vadászatra hozták őket hoz-
zánk a szüleik. A kincsek ösz-
szessége a tudás. Féltve, óvón 
vezetjük őket a számok és a 
betűk birodalmába. Szüleik-
kel is szövetséget kötöttünk, 
hogy együtt fogunk jól nevel-
ni, mert ezzel az oktató tanár 
munkája is sikeres lesz, a gyer-
mek pedig minden nap talál-
hat kincseket. Így mindenki 
jól jár, hisz: 

„Neveltebb ember könnyeb-
ben oktatható” 

(Illyés Gyula)

Günther Erzsébet
igazgatónő

Ünnep a 
hunyadis 
falak között
25 év a pedagógus pályán.

Ha úgy mondjuk ki, hogy 
negyed század, talán még 
többnek tűnik. Két kolléga-

Ünnep a hunyadis falak között
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nőm, Farkasné Haraszti Ildi-
kó és Ivanics Istvánné Tün-
de pontosan ennyi ideje pe-
dagógus. Ünnepélyes keretek 
között nyújtottam nekik át a 
méltán megérdemelt jubileumi 
jutalmukat. Kollégáim sokad-
szor hallják tőlem a pályánk-
ról megfogalmazott vélemé-
nyemet.

Gyönyörű és gyötrelmes. 
Ezt szoktam hangoztatni. 
2010. szeptember 8-án két 
olyan pedagógust köszönthet-
tem az iskola minden „szerep-
lője” nevében, akik a pálya ki-
válóságai. Akik ismerik őket, 
azoknak nem kell bővebben 
kifejtenem, akik nem isme-
rik, azoknak pedig nem tudom 
őket illően és kellően dicsérni, 
mert kevés ez az újság terje-
delme erre.

Álljon itt inkább kettő ízelí-
tő kép! Az egyiken a kollégák-
kal láthatóak az ünnepeltek, a 
másik képen az ünnep fényét 
emelő torta és jubiláló kollé-
ganőim tanítványai láthatóak. 
A gyerekek az osztályuk ne-
vében köszöntötték tanítóikat.

Kedves Ildi és Kedves Tün-
de!

Még egyszer GRATULÁ-
LUNK!

Günther Erzsébet
  igazgatónő 

Bemutat-
koznak új 
kollégáink
Boros Attiláné Szabó Tí-
mea vagyok. 1976-ban, Buda-
pesten születtem.

2000 óta Gödön lakom 4 
éves kisfi ammal és férjemmel.

Szabadidőmben nagyon 
szeretek olvasni, írni, kirán-
dulni, sétálni, sportolni, zenét 
hallgatni.

A tanári képesítés megszer-
zése középiskolás korom óta 
célként lebegett előttem. Bel-
ső késztetésre és - engem a 
legtöbb emberi és szakmai tu-
dással megajándékozó – taná-
rom hatására az egri Eszterhá-
zy Károly Főiskola hallgató-
jaként 2001-ben tanári diplo-
mát szereztem. (A történelem 

tanári képesítés megszerzése 
még folyamatban van.)

Hivatásomnak és életcélom-
nak a tanítást választottam. 
Szeretném emberi és szakmai 
tudásomat továbbadni a diá-
koknak újabb, korszerűbb le-
hetőségeket keresve a tanítás-
tanulás folyamatában.

Most induló szakköreimet 
(Kék madár drámaszakkör, 
Ifjú írók szakköre, Filmbúvár 
szakkör) is ezekhez a gondola-
tokhoz igazítottam. Remélem, 
hogy a gyerekek megtisztel-
nek a bizalmukkal annak elle-
nére, hogy még kevésbé isme-
rem őket. Bízom abban, hogy 
ez az állapot hamarosan vál-
tozni fog.

A tanítást, a gyerekekkel 
való foglalkozást elsősorban 
kölcsönös tanulásnak tekin-
tem, ahol én ugyanúgy for-
málódhatom általuk, több le-
hetek, ahogy fordítva. Persze 
egészséges határokon belül. 
Az új dolgok elől sohasem 
zárkózom el, de fontosnak 
tartom, hogy az „értékeket”, 
legyenek régiek vagy újak, 
egymás mellett tartsuk tiszte-
letben.

„Tedd azt, amiben hiszel, és 
higgy abban, amit teszel!”

Jelovác Mónika
Vácott élek, 3 gyermekes 

családanya vagyok. Az Apor 
Vilmos Katolikus Főiskolán 
szociálpedagógia szakon vé-
geztem. 

Szakterületem a család-, 
gyermek- és ifjúságvédelem.

Ez év őszétől a felső tagoza-
tos napközit vezetem. A nap-
közis nevelésben nagy hang-
súlyt fektetek a gyermekek 

egymás közötti kommunikáci-
ójának és együttműködésének 
fejlesztésére.

Fontosnak tartom a csopor-
tokban történő önismeretet és 
személyiséget fejlesztő játékok 
szerepét.

Bérdi Ágnes
Debrecenben végeztem a 

Zeneművészeti Főiskolán, 
majd elvégeztem Budapesten 
a Zeneakadémiát levelező ta-
gozaton. Kórusvezető is va-
gyok.

Első munkahelyem a Haj-
dúböszörményi Óvóképző 
Főiskola volt, ahol 10 évig ta-
nítottam, kamarakórust vezet-
tem. 

15 éve Vácra költöztünk, 
először a Selye János Humán 
Szakközépiskolában kezdtem 
tanítani, majd az Apor Vilmos 
Tanító- és Óvóképző Főisko-
lán dolgoztam. Jelenleg  a váci 
Bartók Béla Zeneiskolában is 
tanítok. 

A Hunyadi János Általá-
nos Iskolában 2010-től óraadó 
énektanár vagyok, és az iskola 
énekkarát is vezetem.

Mudris Anikónak hívnak, 
Sződtől mintegy 100 kilo-
méterre lévő Jászárokszállás-
ról érkeztem. Tanulmányai-
mat az ottani általános iskolá-
ban és gimnáziumban végez-
tem, majd a Miskolci Egye-
temen szereztem meg dip-
lomáimat szociológia, tör-
ténelem és angol szakokon. 
Még a középiskola alatt letet-
tem első nyelvvizsgámat né-
met nyelvből(középfok). Az 
egyetem által támogatott lon-
doni tanulmányaim után pe-

dig a másodikat, ezúttal angol 
nyelvből felsőfokon.

Mosolygós, kedves lánynak 
mondanak a barátaim. Szere-
tek táncolni, sétálni, sütni-főz-
ni. Párommal és kiskutyánkkal 
érkeztünk ide.

Közoktatási 
Törvény 
főbb változá-
sairól
 » Második osztálytól lehet 
buktatni.

 » Nem kötelező a szöveges 
értékelés, osztályozni is le-
het a második osztály 2. fél-
évétől

 » Szigorítja az igazolatlan hi-
ányzásokért járó szankciót 
– elvehetik az iskoláztatá-
si támogatást (gyerektartás 
régi név)

 » A pedagógusfenyegetőket 
komolyan szankcionálja

Különös nagy változást az in-
tézményi életünkben nem 
hoz. Mi eddig is a diákoké vol-
tunk, ezután is így lesz.

Az iskolai 
alapítvány 
hírei
„Álmodj hintát, 
homokozót…”

A SZŐD KÖZSÉG ISKO-
LAI OKTATÁSÉRT Közala-
pítvány kuratóriuma úgy dön-
tött, hogy a számláján lévő ösz-
szegből ISKOLAI JÁTSZÓ-
TERET alakíttat ki. Úgy gon-
doltuk, hogy jobb helyre nem 
is fektethetnénk be a megta-
karított pénzünket. Az ala-
pítvány bevétele a felajánlott 
1%-okból és az általunk szer-
vezett rendezvények bevételé-
ből tevődik össze. Számszerű-
en évi fél millió körül mozog 

25 éve a pedagógusi pályán 
Farkasné Haraszti Ildikó és Ivanics Istvánné Tünde
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ez az összeg. Természetesen 
ehhez még gyűjteni kell.

A JÁTSZÓTÉR „MEGSZÜ-
LETÉSE” ÉRDEKÉBEN 
A KÖVETKEZŐ TEVÉ-
KENYSÉGEKET SZER-
VEZZÜK:

 » 2010. szeptember 18-án 15 
órakor
FUSS VAGY GYALO-
GOLJ AZ ISKOLAI JÁT-
SZÓTÉRÉRT

 » Társadalmi munka (hely ki-
alakítása, mert ahol tudunk 
spórolunk)

 » Támogatójegyek
 » Gyűjtőládákba adományok

Bízunk abban, hogy jó szán-
dékunk meghozza gyümölcsét 
és az iskolában is lesz játszó-
tér!

Szlogenünket József  Attilától 
kölcsönözzük.

„JÓ SZÍVVEL OKTASD, 
JÁTSZANI IS ENGEDD”

 ALAPÍTVÁNY 
KURATÓRIUMA

Honlapunkról
Örömmel tudatjuk, hogy elké-
szült iskolánk honlapja.

A honlapot Kalácska Bence 
főiskolai hallgató és társai ké-
szítették.

Az üzeneteink azt mutatják, 
hogy sok embernek tetszik.

Volentics Gyula képvise-
lő úr szavaival élve igazi XXI. 
századnak megfelelő honlap.

Igyekszünk majd gyakran 
frissíteni, üzeneteiket, tanácsa-
ikat szeretettel fogadjuk.

Elérhetőség: 
www.hunyadisi.hu

Hozzászólások:

Gál-Borus Éva
2010-09-06 13:03:04 
Mivel sokat ülök számító-
gépnél, és legtöbbször az in-
terneten tájékozódom, örü-
lök, hogy végre a Hunyadi is-
kola is „felkerült a netre”.
Gondolom, hamarosan aktua-
lizálják a tanári névsort, óraren-
deket, felkerülnek a szakkörök.
Amit még szívesen látnék:
- heti menü
- csengetési rend 

Boti
2010-09-03 21:44:11 
Nagyon klassz iskola, és na-
gyon kedvesek a tanárok, mi a 
tesómmal most kerültünk ide, 
nagyon féltem, milyen lesz? – 
de azt hiszem jól döntött anya, 
és igyekszem mindent meg-
tenni, hogy jó diák legyek! 

SZAKKÖRÖK

Nap Időpont Szakkör neve Szakkörvezető 

Hétfő 1245-1330 
1335-1420 

15-16 
16- 1730 

1730-19 

Angol 1. osztály
Matematika előkészítő 8. o.

Ifjú írók klubja
Aerobic

Foci 1-2. osztály
Kézilabda

Triebné Szalai Katalin 
Bimba Imre 

Boros Attiláné
Mudris Anikó 

Kolumbán Attila 
Kolumbán Attila 

Kedd 7-745 

1335-1420 

1430-1530 

Angol 8/1. csoport
Kosárlabda-alsó

Kék madár-dráma szakkör
Filmbarátok klubja

Triebné Szalai Katalin 
Kollár Zalán 

Boros Attiláné 
Boros Attiláné 

Szerda 1335-1420 

14-1530 
1430-1515 

15-16 
16-1730 
1730-19 

Angol 2. osztály
Magyar előkészítő 8. o.
Magyar előkészítő 7. o.

Rajz – felső tagozat
Táblajáték – alsó
Táblajáték – felső

Aerobic
Óvodás foci
Kézilabda

Triebné Szalai Katalin 
Molnár Tímea 
Boros Attiláné 

Pálinkás Piroska 
Ivanics Istvánné   

Kollár Zalán 
Mudris Anikó 

Kolumbán Attila 
Kolumbán Attila 

Csütörtök 7-745 
1245-14 
16-1730 

Foci 7-8.osztály
Énekkar

Foci 1-2. osztály

Kolumbán Attila 
Bérdi Ágnes 

Kolumbán Attila 

Péntek 7-745 

1335-15 

1505-1550 

Angol 7/1.csoport
Foci 3-5. osztály

Történelem 
Népi tánc 1-2. osztály

Kézműves fogl. (kéthetente)

Kosárlabda – felső

Mudris Anikó 
Kolumbán Attila 

Kollár Zalán 
Priskin Éva 

Ivanics Istvánné 
Farkasné Haraszti Ildikó

Kollár Zalán 

Egy ilyen játszótér kellene a sződi iskolába is!
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Volentics Gyula
2010-08-28 21:54:37 
Gratulálok az informatív web-
laphoz! Azt hiszem megérett 
az idő arra, hogy az idén 244 
éves intézmény rendelkez-
zen egy ilyen 21. századi köz-
vetlen „elérhetőséggel” is.

Tisztelt 
Szülők!
Felhívom fi gyelmüket, hogy 
iskolánk a jövőben arra törek-
szik, hogy minél több TAR-
TÓSKÖNYVBŐL dolgoz-
zon.

Minden év végén, tehát már 
(2011 júniusában is) a tan-
könyveket minden tanulónak 
vissza kell hoznia. Az önkor-
mányzatok kifi zették a tan-
könyveket ezért, minden tanu-
lóra érvényes.

Aki ennek nem tud eleget 
tenni, illetve nem óvta meg 
állagát, annak ki kell fi zetni 
év végén a tankönyvet, illetve 
tankönyveket.

Kérem a fentiek tudomásul 
vételét, hogy év végén ne le-
gyen ebből gond!

Továbbá felhívom a Tisztelt 
Szülők fi gyelmét, hogy min-
den családnak november 15-
éig ki kell tölteni az igénylőla-
pot a tankönyvtámogatáshoz. 
A jogosultságot igazoló doku-
mentumokat be kell mutatni 
az iskolában. Azok a gyerekek 
lesznek jogosultak az ingyenes 
tankönyvekre 2011/2012-es 
tanévben, akik a 2010. novem-
ber 15-ei állapot szerint jogo-
sultak. Akik a jogosultságot 
utána kapják meg, azok csak a 
2012/2013-as tanévben tudják 
érvényesíteni.

Mindezt a 2001. évi 37. tv. tan-
könyvpiac rendjéről, 23/2004. 
(VIII. 27.) OM rendelet,
2010 évi költségvetési törvény 
szabályozzák.

Sződ, 2010. szeptember 6.

Günther Miklósné   
       igazgatónő

Zeneiskolai 
hírek
Szeretettel és nagy lelkesedés-
sel kezdték meg tanulmánya-
ikat a sződi zeneiskolás tanu-
lók. A 2010/2011. tanévben 
újabb nyolc előképzős tanu-
ló kezdte el az ismerkedést a 
„zene birodalmával”. Kerül-
tek be növendékek gitár, illet-
ve furulya hangszerre. A régi 
és új tanítványoknak ezúton 
kívánunk eredményes és sike-
res munkát.

A furulyás tanulók növen-
dékhangversenye 2010. no-
vember 22-én, hétfőn 17 óra 
kezdettel lesz megrendezve.  
A gitáros növendékek hang-
versenye december elején lesz. 
Mindkét esemény a Hunyadi 
János Általános Iskolában ke-
rül megrendezésre. Szeretettel 
várunk minden kedves szülőt 
és érdeklődőt.

Ezúton szeretném fi gyel-
mükbe ajánlani az alábbi két 
színvonalas bérletsorozatot:

„Unokáktól nagyszülőkig” 
és „Korok zenéje”.

Kurucz Györgyné     
szolfézs tanár

Könyvtári 
hírek
A nyári szabadság után ismét 
kinyitott a könyvtár. A fi lm-
klub szeptember 20-tól foly-
tatódni fog újabb izgalmas és 
elgondolkodtató fi lmekkel. 
A részletes ajánlat a könyvtá-
ri hirdetőtáblán megtalálha-
tó lesz. Nyitva tartás: Hétfőn 
14:00-19:00, kedden 13:00-
17:00 és szerdán 14:30-17:30.

Szeretettel várok minden 
könyv vagy fi lm iránt érdeklő-
dő sződi lakost! 

       Triebné Szalai Katalin
                könyvtáros

IN MEMORIAM…

BÍRÓ 
KÁROLY 
nyugalmazott igazga-
tó-helyettes elhunyt 
2010. július 13-án

Bíró Károly 1926-ban szüle-
tett Kárpátalján, Fertőalmá-
son. Elemi iskolai tanulmá-
nyait szülőfaluja református 
iskolájában, a polgárit pedig 
Tiszaújlak (Vilok - ma) polgá-
ri iskolájában végezte el 1941-
ben. 1943-1948 között a Deb-
receni Református Kollégium 
Tanítóképző Intézetének ta-
nulójaként tanítói és refor-
mátus orgonista-kántor ok-
levelet szerzett, s ezt a Deb-
recen Városi Zeneiskolában 
zongora tanszakon egészítet-
te ki. 1949-1951 között he-
lyettes-tanító volt Csökmőn, 
majd tanító Tépen, azután a 

Derecskei Járási Művelődé-
si Ház igazgatója. 1956-tól 
1960-ig a nagyoroszi Ált. Isk. 
tanítója; magyart és ének-ze-
nét tanított. 1960-tól 1968-ig 
a Rétsági Járási Tanács VB. 
Műv. Osztályán népművelé-
si felügyelő. 1966-ban minisz-
teri kitüntetésben részesült 
(1968-69; Borsosberényben 
tanított). 1969-től a sződi Ált. 
Isk.-ban igazgatóhelyettes-
ként dolgozott nyugdíjazásá-
ig (1987-ig). Tizennyolc éven 
át iskolánkban az ének-zene 
oktatásán kívül az alsó tago-
zat pedagógiai munkáját se-
gítette és ügyviteli teendőket 
látott el. 1975-ben Min. Di-
cséretben, 1985-ben „Kiváló 
Munkáért” kitüntetésben ré-
szesült, 1987-ben pedig „Pe-
dagógiai Szolgálati Emlékér-
met” kapott. 

Igen jelentős társadalmi te-
vékenysége Sződ község kul-
turális életében. Iskolánk 
énekkarát felkészítette (éve-
ken át) az iskolai és közsé-
gi ünnepélyekre, rendezvé-
nyekre, járási, területi és me-
gyei versenyekre – elismerten 

és eredményesen. Az 1983-
ban szervezett és megalakult 
iskolai néptáncegyüttes zenei 
kísérője volt sok éven át. A 
területi, járási és megyei sze-
repléseken mindig készsége-
sen segítette táncos lányaink, 
fi ainkat; sikereiknek részese 
akart és tudott lenni.

A község Röpülj Páva Nép-
dalkörének munkájába be-
kapcsolódott, azt segítette. 
– Megszervezte az önkéntes 
tűzoltók Férfi  Kamarakóru-
sát. Velük számos helyen és 
alkalommal vendégszerepelt.

Munkáját mindig lelkesen, 
szeretettel végezte minden 
területen. Sződ község népét 
becsülte, tisztelte, ezért akart 
és tudott segíteni a kult. élet-
ében. 

- Felesége a sződi iskola 
alsó tagozatában tanított el-
ismerten, kiválóan – nyugdí-
jazásáig. Mindketten sződi la-
kosként hunytak el (B.K.-né 
2005. jún. 12-én).

Bíró Károly ny. igh. teme-
tése 2010. augusztus 4-én ref. 
egyházi szertartással történt a 
dunakeszi temetőben. – A két 

kiváló pedagógus: feleség és 
férj egymás mellett nyugsza-
nak, alusszák örök álmukat. 
Isten kegyelme és örök békéje 
adassék meg nekik! – és kol-
légáik, barátaik, ismerőseik, a 
falu népének tisztelete is!...

(Bp.)
Tóth György

c. ig.
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Évnyitó az 
óvodában 
részlet az óvodaveze-
tő beszédéből

Helyi Óvodai Programunkat 
az oktatási törvény módosítá-
sának megfelelően mi is mó-
dosítottuk a következő pon-
tokban.

 » Az óvoda  nem ad helyet 
az előítéletek kibontakozá-
sának sem társadalmi, sem 
nemi, sem egyéb értelem-
ben.

 » A hazájukat elhagyni kény-
szerülő családok gyerme-
keinek óvodai nevelésében 
biztosítjuk az önazonosság 
megőrzését, ápolását, erősí-
tését, társadalmi integrálá-
sát, az emberi jogok és alap-
vető szabadságok védelmét. 
Intézményünkbe több Er-
délyből, Hollandiából érke-
zett család gyermekei járnak 
szívesen adunk helyet kul-
túrájuk bemutatkozásához, 
mindenképpen az óvoda 

életét színesítenék az ilyen 
bemutatkozó napok.

 » Az óvoda pedagógiai tevé-
kenységrendszere és tárgyi 
környezete segíti a gyermek 
környezettudatos maga-
tartását. Az eddigi gyakor-
latainkon túl az előkészítő 
programok bővítését tűz-
tük ki célul. Folytatni kíván-
juk a szelektív hulladékgyűj-
tés, a vizek védelmének és a 
Föld napi rendezvényünk-
nek szokásait, de kérem, 
hogy a Nevelek- kiserdei 
természetvédelmi terület 
óvásában és a tanösvény ki-
alakításában segítsük a szer-
vezőket mi felnőttek is.

 » A kompetencia alapú ne-
velés fontosságát minden 
oktatási szinten fontosnak 
tartják. Intézményünkben 
eddig is a gyermekek sze-
mélyiségéhez igazodó egyé-
ni fejlesztést tartottuk a 
legfontosabbnak és leghaté-
konyabbnak. Az eddigi gya-
korlatunkat további méré-
sekkel bővítjük, melyről a 
fogadóórák során szívesen 
tájékoztatjuk az érdeklődő 
szülőket.

 » A működő helyi progra-
munk már tartalmazott 
ajánlásokat és elvárásokat 
az óvónő, dajka, szülő mo-
dell szerepéről. A jövőben is 
szeretnénk nagy hangsúlyt 
fektetni a felnőttek elfoga-
dó, segítő, támogató sze-
mélyiségére, mely mintát je-
lent gyermekeink számára. 

Jó volt hallani a szülők so-
raiból az iskolai évnyitó ün-
nepélyen, hogy milyen szé-
pen, rendezetten jelentek 
meg a megszeppent első-
sök. Igen, mi sem jelenünk 
meg gyermekeink előtt ren-
dezetlen ruhában, hanya-
gul. Játék közben, alvás után 
rendbe tesszük ruháikat, 
megfésüljük a gyermekeket. 
Igyekszünk igénnyé alakíta-
ni a rendezett megjelenést. 
A hétköznapokon rende-
zetten, az ünnepeken ün-
nepi ruhában jelenünk meg, 
és viselkedésünkben, beszé-
dünkben ezt követjük.

 » A rugalmas beiskolázás-
nak eddig is hívei voltunk. 
A helyi általános iskolai ve-
zetőjével és pedagógusaival 
szakmai és egyéni beszél-
getések során igyekeztünk 
a gyermekek zökkenőmen-
tes iskolakezdését segíteni. 
További feladatunknak tart-
juk a speciális szakemberek 
szükség szerinti bevonását 
az iskolakezdés előtt.

Most az év elején megnyi-
tottunk egy mesekönyvet. A 
legkisebbek számára az első 
oldalon, a nagycsoportosok 
számára az utolsó oldalakon. 
Ennek a mesélésnek sok sze-
replője van. A legfontosabb 
számunkra a hallgató, a gyer-
mek, fontos a mesélő a szülő, 
a család, akiknek nevelésére 
építünk és kiegészítjük azt, de 
a környezet és a többi résztve-

vő is alakítja a mese élményét. 
A gyermekek nem a tündér-
mesékből tudják meg, hogy a 
sárkányok léteznek, a gyerekek 
ezt már tudják. A tündérme-
sékből azt tanulják meg, ho-
gyan kell legyőzni őket. Közös 
feladatunk, hogy úgy adjuk át 
nekik az ismereteket, hogy ez 
csodálatos élmény legyen a fé-
lelmek és fájdalmak megélése 
mellett.

A legtöbb gyermek számá-
ra a legfontosabb a szeretet: a 
felnőttektől, társaiktól, Önök-
től. Ha érzik, hogy feltétle-
nül szerethetők, egyensúlyban 
lesz az énképük, ezért jól fej-
lődnek és természetessé válik 
számukra, hogy a sok külön-
bözőséggel együtt milyen szép 
ez a világ. A nevelésünk során 
a legjobb szándékunk ellenére 
is hibázhatunk. Kérem, hogy 
beszéljük meg dolgainkat, 
mondják el véleményüket, te-
gyék fel kérdéseiket. Úgy gon-
dolom ez az együttműködés 
alapja. Útravalóul egy gondo-
lattal zárom év eleji találkozá-
sunkat. 

„Guggoljon ide mellém, 
ki nemcsak hallani, de érteni 
akar- hogy közel legyen a szív-
dobogásunk!”

Mindenkinek sok szép él-
ményben gazdag, eredményes 
nevelési évet kívánok!
   

Puskás Szilveszterné 
óvodavezető 

A helyi óvodai program mó-
dosítása után következő fel-
adatunk lesz, az intézmé-
nyi minőségirányítási prog-
ram módosítása, mivel a helyi 
program az ígéretünk az intéz-
ményi minőségirányítási prog-
ram pedig a garancia ennek 
megvalósulására. 

Minőségirányítási rendszer 
partnerközpontú, az igénye-
ket, elvárásokat, szükséglete-
ket próbálja feltérképezni. Az 

óvoda közvetett és közvetlen 
partnerei számára (fenntartó, 
általános iskola, gyermekjólléti 
szakszolgálat, oktatási bizott-
ság, szülők) kérdőíveket jut-
tatunk el január hónapban. A 
kérdőívek összesített eredmé-
nye kiemelkedő volt. 

Néhány eredmény:
 » Hatékony az intézmény-ve-
zetés

 » A gyerekek foglalkoztatott-
sága magas szintű intézmé-
nyünkben

 » Gyermekközpontúság
 » Jó szakmai színvonal, jól 
képzett pedagógusok

 » Hatékony a család óvoda 
kapcsolata

 » Kiemelkedő tárgyi felsze-
reltség

 » Jó munkahelyi légkör

Közvetlen partnereink a gyer-
mekek is, akiknél szintén elé-
gedettségi mérést végzünk, az 
iskolába menő csoportban. 
(kedvenc tevékenységeiket jel-
zik számunkra a különböző 
színes ábrák bekarikázásával) 
Ez a mérés a játék, munka, ta-
nulás, oktatás területét térké-
pezi fel. Az összesített ered-
mények alapján alakul ki az 
intézmény rövid (egy év alatt 
megvalósuló), közép (két év 

2009/2010-es tanév minőségi munkájának értékelése
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Megérkeztek 
a legkisebbek!
Egy nyár alatt rengeteget nőt-
tek, okosodtak gyermekeink, 
ezért nagyon büszkék, hogy 
ők már egy „nagyobb” cso-
portba járnak. Elköszöntünk 

iskolába menő nagycsopoto-
sainktól, büszkén néztük őket 
a hunyadis eskütételen.

A csiga csoport lassan meg-
telik a még félénk, szüleihez 
ragaszkodóbb, dacosabb, de 
az új élményekre nyitott gye-
rekekkel.

Ilyenkor még év elején, mi-
kor rengeteg új, számukra is-
meretlen dolog történik velük, 
sokat segít nekünk testbeszé-
dük. Ha valamelyik bebújik a 
függöny mögé, azt szeretné, 
ne is lássuk, mert még bizal-
matlan. Ha meglátja az ételt, 
és behunyja a szemét, akkor 
lehet, hogy csak segítségre van 
szüksége a kanalazáshoz. Van, 
aki csak azért is az ellenkező 
irányba szalad, ha hívjuk. De 
ha az udvaron a combomat 
szorítja, és velem együtt lép, 
akkor tudom, biztonságra vá-
gyik. Van, hogy a megérkező 
szülőt mérgesen, haraggal fo-
gadja (pedig egész nap elmé-
lyülten játszott), ezzel jelezve, 
hogy mérges rá, mert itt merte 
hagyni őt „egyedül”.

Figyeljék meg kedves szü-
lők, mikor megérkeznek gyer-
mekükért, ha néha könnyes 
szemmel is fogadja Önöket, 
mégis mosoly bujkál szemük-
ben, és hazafelé rengeteg él-
ményről, barátokról mesélnek.

Tudjuk, hogy a családi fé-
szek melegét nem pótolhatjuk, 
de mi is nagy szeretettel fo-
gadjuk őket, és reméljük, hogy 
hamarosan ezt ők is megérzik.

alatt megvalósuló) és hosszú 
távú célja (négy évet felölelő).

A gyermekek fejlettségi 
szintjét évente megfi gyeljük 
(ismétlő kiscsoportban, kö-
zépső csoportban, és az isko-
lába menő csoportban). Ezek 
alapján készül el évről-évre a 
gyermekek egyéni fejleszté-
si terve.

Ebben  a tanévben már har-
madik alkalommal végezzük 
el a neveltségi szintfelmérést, 
mely az iskolába lépés talán 
egyik legfontosabb feltétele.  

A sikeres együttműködés 
reményében ebben az évben 
is eljuttatunk partnereink szá-
mára kérdőíveket. Köszönjük 
eddigi segítségüket és kérjük, 
hogy minőségi munkánk ered-
ményességét javaslataikkal, öt-
leteikkel, észrevételeikkel to-
vábbiakban is segítsék.

Köncse Antalné
minőségirányítási 

csoportvezető 

Óvoda elérhetősége
Telefon: 06-27-592-141

Címe: 2134, Sződ, Dózsa György út 19.
e-mail: szodovoda@invitel.hu

A tavalyi évben az 1 % felaján-
lásokból befolyt összeget az 
udvari játékok egy részének 
cseréjére fordítottuk, hogy az 
Eu szabványoknak megfelel-
jenek. Kiscsúszdát, fi lagóriát, 
babaházat, lépegetőt, mókus-
kereket vett az óvoda, és eb-
ben az alapítvány is segített.

Fontosnak tartottuk, hogy 
lehetőségeinkhez mérten se-
gítsünk az óvoda életét szí-
nesebbé tenni, hogy gyerme-
keink különböző technikákat 
próbálhassanak ki.

2010-es évben is megérke-
zett az alapítványhoz az Önök 
által felajánlott 1 %. Örömmel 

látjuk, hogy Önök is fontos-
nak tartják, hogy a sződi óvo-
dások a legjobbat kapják, sok 
élményt, tapasztalatot gyűjtse-
nek az óvodában eltöltött évek 
alatt.

Felajánlásaikat köszönjük, 
és továbbra is számítunk tá-
mogatásaikra, amelyre már 

most lehetőségük nyílik: októ-
ber 2-án megrendezett szüreti 
bálunkon.

Csupafül Közalapítvány 
adószáma: 18684728-1-13 (1 
% felajánlás).

Alapítványi számlaszámunk: 
64700117-10004744 (támoga-
tások).

Köszönettel: 
Csupafül Közalapítvány 

kuratóriuma

A Csupafül Közalapítvány hírei

Én már itt alszom az oviban!

Én még néha itt várom anyát

Mi már homokvárat is építettünk
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Őszi programjaink
 » Meghívó a szüretre (október 2.)
 » Heinczinger Miklós zenei délelőttje
 » Kölyökidő Alapítvány délelőttje
 » Kirándulás a Vácrátóti Botanikuskertbe
 » Mesebérleti előadások
 » Kistérségi futóverseny
 » Galagonya szavalóverseny
 » Megemlékezés a kopjafánál (október 6.)

2010. június 15-én, a csörö-
gi templomért havi rendszeres-
séggel összehívott gazdasági és 
pasztorális bizottsági ülésen ve-
tődött fel először, a templom-
szentelés 15. évfordulója meg-
ünneplésének gondolata. Hár-
mas ünneplés körvonalai bonta-
koztak ki ekkor, a felvetődött év-
fordulóval egy időben:

 » 15 éves templomszentelési 
évforduló

 » Szent Kristóf  napi búcsú
 » Harangszentelés

Pontosan 1 hónap állt rendelke-
zésünkre a szentelési évfordu-
ló napjáig. Sürgetett az idő, hisz 
a szervezés és kivitelezés meg-
annyi feladata állt még előttünk. 
Kezdetben még számíthattunk 
Jerzy Urbanik plébános hozzá-
értő segítségére, amikor is első-
ként felvette a kapcsolatot Dr. 
Katona István segédpüspökkel, 
hogy részt tudna-e venni az ün-
nep évfordulóján, mint az alap-
kőletétel és templomszentelés 
egykori fő résztvevője? Katona 
István püspök úr szívesen vál-
lalta a részvételt. Pálos Frigyes 
hatvani prépost, székesegyházi 
őrkanonok úrral is egyeztetve, 
és Szent Kristóf  napját is fi gye-
lembe véve, július 24-e, szom-
bat 17 órára tűztük ki az ünnep 
kezdetének időpontját. Így nyer-
tünk még néhány napot a felada-
tok elvégzésére. A továbbiakban 
nehezítésként jelentkezett, hogy 
plébánosunk elfoglaltsága mi-
att, aki hittantábort, majd mi-
nistránstábort vezetett, illetve 
ezt követően rendes nyári sza-
badságát töltötte Lengyelország-
ban, egészen július 23-ig, az ün-
nep előestéjéig, már csak lélek-
ben támogathatott bennünket. 
Mi bizottsági tagok, ilyen for-
mán, magunk között osztottuk 
fel a további feladatokat. 

Pantaliné Mátyus Ottília a li-
turgikus zene felelőseként ösz-
szeállította az ünnepi szentmi-
se énekrendjét. Ebben a mun-
kában Katona István püspök 
úr segítette. Vállalta továbbá a 
templomépítésről, alapkőletétel-
ről és templomszentelésről, Czi-
nege Gábor által forgatott vi-

deofi lmek digitalizáltatását; kive-
títő, videólejátszó, vetítővászon 
és kiállítási tárlók beszerzését. 
Levelezést is folytatott, a harang 
javára szervezett jótékonysági 
koncertek résztvevőivel. Köz-
ben naponta gyakorolta harmó-
niuma mellett a szentmise éne-
keit és a himnuszokat.

Rám hárult a dokumentu-
mok felkutatása, egykori fény-
képek begyűjtése és digitalizálá-
sa, a begyűjtött anyag kiállításra 
előkészítése. Ez úton köszönöm 
meg Pálos Frigyes atya, Volen-
tics Gyula helytörténész, Czine-
ge Gábor operatőr, vágó, han-
gosító és minden kedves hívő 
segítségét a dokumentumok 
közrebocsájtásában. Én vállal-
tam a meghívók, plakátok em-
léklapok és kiállítási tablók el-
készítését. A nyomdai munkát 
fi am, Pantali Bence végezte. A 
kutató munka során kerestem 
fel Gedeon József  egykori sző-
di plébánost, aki a templomépí-
tés kezdeményezője és első szá-
mú mecénása volt. A Nézsai r. k. 
plébánián fogadott, ahová Sza-
bó József  gazdasági - és paszto-
rális bizottsági taggal, a csörögi 
híveket képviselő társammal ér-
keztem. Új dokumentumokkal 
ugyan nem tudott szolgálni plé-
bános úr, de alkalmunk volt egy 
meghitt beszélgetésre vele. Sze-
mélyesen adhattuk át néki meg-
hívásunkat, és az időközben ad-
digra elkészült meghívót. Én kí-
vántam felvenni Somos Miklós 
festőművésszel, templomunk 
falfestményeinek festőjével is a 
kapcsolatot. A művész úr lányá-
tól, Somos Éva festő-restaurá-
tor művésztől tudtuk meg, hogy 
a művész úr, még 2009. decem-
ber 29-én elhalálozott. Nagy volt 
megdöbbenésünk. Levélben fe-
jeztük ki együttérzésünket, és 

A csörögi kápolna 15 éves 
jubileumot ünnepelt

Az évfordulón megtelt a kápolna
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egyben Somos Éva művésznőt 
hívtuk meg képviselni a művész 
urat az évfordulós ünnepre.

Idézem: „Fogadja együttérzé-
sünket édesapja elvesztése miatt. 
Nekünk is hiányzik. Szerettük 
volna itt tudni 15 éves templom-
szentelési évfordulónkon, de 
másként rendeltetett. Édesapja 
beköltözött a halhatatlanságba, 
hátra hagyva életművét, amely-
ből mi csörögiek is részesülünk. 
Hálásak vagyunk ezért. Köszön-
jük kedvességét, hogy időt fá-
radtságot és anyagiakat áldozott 
ránk. Igyekszünk a küldött do-
kumentumok segítségével So-
mos Miklós művész urat mél-
tón bemutatni. Szeretnénk meg-
kérni, hogyha ideje engedi, kép-
viselje a művész urat ezen az ün-
nepen. Du. 5 órakor beszélge-
téssel kezdődik az alkalom, eset-
leg résztvevője lehetne ennek a 
beszélgetésnek. A beszélgetés 
és szentmise után nyílik emlék-
kiállítás a fényképekből és doku-
mentumokból. Amennyiben el-
jönne kedves Éva, hozhatna né-
hány személyes tárgyat a mű-
vész úrtól, ecseteket, festőpa-
lettát és néhány festékes tubust, 
melyeket a tárlóba tehetnénk a 
rajzok és fényképek mellé. Ezt 
Évára bíznánk.” Somos Éva fes-
tő- restaurátor művész másod-
magával érkezett az ünnepi év-
fordulóra. Bátyja, Somos Gyula 
festőművész kísérte el.

Farkas Katalin, a Szent Jero-
mos Alapítvány elnöke által le-
vezetett beszélgetés során sok 
értékes részletet tudtunk meg 
tőlük Somos Miklós falfestmé-
nyeinek elkészültéről. Többek 
között, hogy tevékeny részesei 
voltak a falfestmények elkészí-
tésének. A tervezési időszakban 
modellként segítették édesapju-
kat. A Szent Jeromost ábrázoló 
központi falfestményen, Somos 
Miklós művész úr rendhagyó és 
egyben modern megoldást vá-
lasztva, semmit nem változta-
tott fi a arcvonásain. Így a szent 
alakjában Somos Gyula tekint le 
ránk. A kivitelezés minden fázi-
sában is tevékenyen vett részt a 
művész testvérpár. Pauzálták a 
művész úr által készített karto-
nokat, a pausz-rajzokról felvit-
ték a falra a körvonalakat, segéd-
keztek a festőszínek elkészítésé-
ben és a tényleges festésben. A 
nagy családi vállalkozás része-
ként édesanyjuk kezét, alakját is 
festhették egy-egy részletben. A 

Somos-család így örökre velünk 
van, és ennek mi örülünk.

Farkas Katalin sorra szólítot-
ta meg a beszélgetés többi részt-
vevőjét is. Gedeon József  plé-
bánost, a templom megálmo-
dóját és az építési telek adomá-
nyozóját. Pálos Frigyes kanonok 
urat, a templomépítés gondola-
tának felkarolóját, egyben a ter-
vezés-kivitelezés értő támogató-
ját és fő motorját. Holnapy Dé-
nes Márton építészmérnököt, 
premontrei szerzetest, akinek a 
nagyszerű terveket, és végső so-
ron a templomot köszönhetjük. 
Dr. Katona István püspök urat, 
aki már az épülő templom körül 
bábáskodott, majd az alapkőle-
tétel szertartását is vezette 1992-
ben. Valamint a kivitelezésben 
és építésben résztvevő meste-
reket, a gödi piarista szakisko-
la szakoktatóit, akik tanítványa-
ikkal vettek részt a templomépí-
tés megtisztelő feladatában. Sza-
vaik nyomán lelki szemeink elé 
tárult az építés megannyi kihí-
vása és szépsége, többek között 
a fedélszék kivitelezése és heli-
kopteres beemelésének megany-
nyi izgalma. Pálos Frigyes atya 
megemlékezett a beszélgetés 
során az adományozókról. Ba-
lassagyarmati névtelen adomá-
nyozó nagylelkű adományáról, 
mellyel az építés elkezdődhe-
tett. Az ausztriai, Admonti Ben-
cés Apátságból kapott nagylel-
kű pénz és építőanyag támoga-
tásokról. A hatvani hívek anyagi 
áldozatairól. Sződi és egyházme-
gyei gyűjtések millióiról. Csö-
rögi családok és személyek ál-
dozatos munkájáról. Megemlé-
kezett néhai Fonád András bá-
csi templomgondnokról és ma 
is tevékeny Kajzinger Istvánné 
Erzsike néni elévülhetetlen ér-
demeiről. Végtelenül hálásak va-
gyunk templomunkért tett fára-
dozásaikért.

A beszélgetést ünnepi szent-
mise követte. Hiányzott a vala-
mikori templomszentelők so-
rából Keszthelyi Ferenc egyko-
ri váci megyéspüspök, akit meg-
romlott egészségi állapota mi-
att nem lehetett meghívni. Hi-
ányzott még Benedikt Schlömi-
cher admonti bencés apát, aki-
vel a kapcsolatot nem állt mó-
dunkban felvenni. A 2006-ban 
megújított padsorokban, már 
sok helyen nem a régiek álltak. 
Egy új hívő közösség emléke-
zett a dicső elődökkel és imád-
kozott az azóta elhunytak égi tá-

mogatásával. Ez a régi-új közös-
ség igyekszik méltó utódja len-
ni az elődöknek. Igyekszik élet-
tel megtölteni a megszentelt fa-
lakat, és igyekszik továbbgon-
dolni a valamikori álmokat. Az 
új álom a harang volt számunk-
ra. Ezen a szent napon, 2010. 
július 24-én, először szólalt meg 
a csörögi templomharang. Va-
lóra vált a mi álmunk is, és et-
től kezdve harang szavával éb-
redünk reggel, dicsérjük Istent 
délben és köszönjük meg a nap 
kegyelmeit este. Harangszóra in-
dulunk templomba vasár- és ün-
nepnap szentmisére.

Szent Kristóf  ünnepét egy 
nappal elővételeztük. Katona 
István püspök atya felelevenítet-
te legendás életét, kitartó Krisz-
tus-keresését és az emberekért 
tett hős szolgálatát.

Kiállítás megnyitónk Schur 
Alexandr tárogató játékával kez-
dődött, majd ismertettem, hogy 
mit is láthatunk a templomtér-
ben elhelyezett tablókon, és a 
templomhoz kapcsolódó ol-
dalteremben kialakított kiállítá-
son. A templom szemközti fa-
lain, 4-4 tabló a templomépítést, 
az alapkőletételt és templom-
szentelést dokumentálja. Kü-
lön tabló állít emléket Somos 
Miklós festőművésznek. Két 
tablón mutatjuk be a jelent. Az 
egyik tablón az első jótékonysá-
gi koncertről és kiállításról em-
lékezünk meg, melyet a harang 
javára rendeztünk 2005-ben. Fe-
leségem által vezetett Magnifi -
cat Énekegyüttes adott adventi 
koncertet. Volentics Gyula hely-
történész mutatta be Sződ kö-
zségről írt monográfi áját, mely-
ben Csörög község is szerepel, 
mint Sződhöz tartozó társkö-
zség, és a sződi Mária Magdol-
na Egyházközség fi liája. Ugyan-

akkor Vácon, Csörögben és Bé-
ren készült akvarelljeimet állítot-
tuk ki az alkalom részeként. Egy 
másik tabló való a 2008-as „Bib-
lia Éve” rendezvénysorozat ré-
szeként, templomunkban tar-
tott Szent Jeromos zarándoklat-
ról - és búcsúról, amikor is ne-
ves teológus előadókat Tarjányi 
Béla professzor urat és Dr. Ko-
csis Imre professzor urat hívtuk 
előadni a Bibliáról és Szent Jero-
mosról. Kiállításunkon híres ki-
adású Bibliákat állítottunk ki a 
Szent Jeromos Bibliatársulat jó-
voltából. A tablón emléket állí-
tottunk a 15 évvel korábbi Jero-
mos-búcsúnak is.

A templomszentelés 15. év-
fordulóján az oldalteremben 
mutattuk be a templomépítés 
eredeti dokumentumait. A kiállí-
tás másik részében eredeti fény-
képeket, relikviákat mutattunk 
be Somos Miklós festőművész-
től. Többek között a falfestmé-
nyek pausz rajzait, a festés során 
Somos Miklós által használt fes-
tőpalettát, ecseteket, pigmentes 
tégelyeket és a munka közben 
viselt szemüvegét. Valójában a 
kiállítás egész évben, a temp-
lomszentelés 15. évében látha-
tó még.

Köszönet minden munkatár-
samnak, aki a szervezésben, ren-
dezésben és lebonyolításban se-
gített. Gyuri atyának, Farkas Ka-
talinnak, Pantaliné Mátyus Ot-
tíliának, Hanczár Ibolyának, 
Garainé Aninak és Szabó Jó-
zsefnek. Köszönöm a meghí-
vott vendégeknek, hogy velünk 
együtt ünnepeltek. Szabó Fe-
rencnek és Czinege Gábornak, 
hogy mindent megörökítettek 
fotográfi án és videofelvételen az 
utókor számára.

 Pantali Sándor

Felekezeti híradó Sződiek Híradója – 2010.  ősz

A beszélgetés résztvevői: 
Somos Éva, Somos Gyula, Gedeon József, 

Holnapy Dénes Márton, Pálos Frigyes, Dr. Katona István
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Boldog sze-
retnék lenni!
Nemrég egy balesetnek és két 
romos életnek lehettem tanú-
ja.  Az autó fát döntött ki, fej-
re állt. A légzsák megmentet-
te a két fi atal életét. A mentők-
re várakozva újra és újra hall-
gattam a lány szavait: - ezért a 
kocsiért dolgoztam és a bará-
tom, akivel most szakítottam, 
összetörte, oda van minden. 
Buliból jöttek. Akkor mene-
kült meg az életük, de szívü-
ket jobban lefoglalta az autó, 
mint az életükről való gondol-
kodás. Üresnek és szomorú-
nak láttam az életüket, pedig 
az volt a céljuk, hogy boldo-
gok legyenek. Ezen a földön 
mindenki boldog szeretne len-
ni, de a legtöbbnek nem sike-
rül. Elhibázzák. Valamit nem 
jól csinálnak, és nem tudnak 
változtatni.

Visszaemlékszem erre az 
évre és okom van az örömre. 

Örülök a családomnak. A 
feleségemmel húsz éve va-
gyunk házasok, szeretjük egy-
mást és nem akarunk elvál-
ni. Szinte minden este nagyo-

kat beszélgetünk. Tudunk bé-
kességben élni és békét terem-
teni, így jó családi légkörben, 
mindennapi veszekedés nélkül 
élünk három gyermekünkkel. 
Rendelkezünk a szükséges ja-
vakkal. Van értelme az életem-
nek: hogy jó segítőtársa legyek 
feleségemnek, jó apukája le-
gyek egy egyetemet kezdő fi ú-
nak, és a líceumot kezdő iker-
párnak, hogy sok lelki terhet 
hordozó és tanácstalan ember 
bátorítója, eligazítója legyek.

Visszaemlékszem erre az 
évre és okom van a szomorú-
ságra.

Szomorú vagyok, amikor lá-
tom, hogyan élik az emberek 
céltalan életüket: amikor elvál-
nak, szakítanak, veszekednek, 
betegek, lelki és anyagi terhek 
alatt roskadoznak, nem bírnak 
a gyermekeikkel, kínlódnak a 
munkahelyen a főnök miatt, 
nem teljesítik a kötelességü-
ket. Nem tudják, hogyan kell 
élni, dolgozni, gyereket nevel-
ni, szeretni, fegyelmezni, szü-
lőkről gondot viselni, igent 
mondani, nemet mondani, stb.

Ha valaki megkérdez a bol-
dogságunkról, - mert ő is sze-
retne hasonlóan élni, szívesen 
mesélek bárkinek.

Minek köszönhetem, hogy 
mindebben a jóban részesül-
hettem, miközben egy teljesen 
más világ vesz körül?

Azon az éjszakán hazaér-
ve letérdeltem az ágyam mellé 
és megköszöntem az Egyedü-
li Élő Istennek a védelmét, a 
szeretetét, a feleségemet, sor-
ban a gyermekeimet, és kivált-
képp azt, hogy új, más élet-
tel ajándékozott meg minket. 
Mert az alakította át az élete-
met, hogy valóságos kapcso-
latom lett a láthatatlan Isten-
nel, és az Ő igéje, a Biblia tet-
te rendbe-, és vezeti jó irányba 
az életemet.

    Miért más az életem? Mi-
ért lehetek boldog ember?

Mindehhez semmi köze a 
csillagok állásának, a horosz-
kópnak, a pozitív gondolko-
dásnak, a sorsnak. Annál több 
köze, sőt egyedüli oka, Isten 
munkája és irántam való sze-
retete. Bárcsak ismernéd az 
én Istenemet! Bárcsak hozzá-
fordulnál, hogy a te életedet is 
állítsa helyre! Ha fi gyelnél ta-
nácsaira, meggyógyulna a há-
zasságod, a családi légkör. Ha 
most úgy érzed, hogy nagyon 
elveszett vagy, megtalálhatod 
életedet, életed értelmét, célját.

Segítség lehet a boldogság-
keresésben és az Istenkeresés-
ben két alkalom a Sződi Bap-
tista Gyülekezetben:

- Hálaadás napja október 
10-én, délelőtt 10 óra és dél-
után 15 óra, amikor az év örö-
meiért, áldásaiért hálát adha-
tunk közösen Istennek.

- Örömhír meghallgatása 
november 21-én, délután 15 
órakor, amikor választ kapha-
tunk arra, hogyan változhat 
meg az életünk.

Nemcsak az ige hallgatására 
van lehetőség, hanem beszél-
getésre is.

Mindenkit szeretettel vá-
runk a Hunyadi utcai imaház-
ba!

Szeretettel és tisztelettel: 
Kotán Béla lelkipásztor és a

Sződi Baptista Gyülekezet

Önellátásra rendez-
kedtünk be
A sződi vízimalomban meg-
őrölt rozslisztet a mamám ke-
nyérsütésre használta. Ez kb. 
minden két hét után volt csak 
aktuális. Ekkor reggel öt óra-
kor kelt fel, hogy teknőben 
bedagassza a két kerek alakú 
nagy kenyeret és egy kisebb 
cipót. Ezeket két-három órai 
kelés és a kemence befűtése 
után megsütötte. Olyan jó me-
leg és ropogós kenyeret azóta 
sem fogyasztottam. A kemen-
ce a melléképület kamrájában 
volt felépítve és a hátulja be-

nyúlt a falon keresztül a szom-
szédos nyárikonyhába. Az 
anyám otthon tyúkokat, kacsá-
kat és egy-két disznót nevelt. 
Erre a célra meg voltak épít-
ve a szükséges ólak. A szüle-
im néhány évig tehenet is tar-
tottak az istállóban, de aztán a 
kecskékre fordították fi gyel-
müket. A tejet és tejterméke-
ket az apám hordta munkája 
előtt és után a sződligeti és fel-
sőgödi megrendelőkhöz. Ezt 
a feladatot előbb biciklin, ké-
sőbb motorbiciklin teljesítette. 
Ha már az anyám nem bírta az 
iramot az apám pesti munkája 
utáni segítségével sem, kiadta 

a földeket bérbe, azaz harma-
dában megművelésre.

Apám, Kert utca 
villamosítója

Az apám igyekvő és haladó 
szellemű ember volt. Fiatalko-
ra óta egy Strassman Testvé-
rek nevezetű budapesti nyom-
dában vállalt munkát. Itt min-
denféle papírborítékokat gyár-
tottak. Rövid idő alatt jó szak-
munkássá tanulta ki magát. 
Akkoriban sokat túlórázott, 
hogy keresetével minél előbb 
visszafi zethesse a házra igény-
be vett kölcsönt. Már a szüle-
tésem idejében egy félévi mi-
lánói kiküldetéssel bízták meg. 
Azután újra Budapesten, ké-
sőbb Pozsonyban folytatta a 
nyomdai munkásságát, me-
lyet nem hagyott abba nyug-
állományba vonulásáig. Apám 
1940-ben bevezetette a Fő út-
ról a Kert utcába a villanyára-
mot (a faluba 1933-ban vezették 

be – szerk.). A két utcát össze-
kötő vezeték a Fő úttól ho-
zánk igen hosszúnak és költ-
ségesnek bizonyult. Ezután 
két újonnan gyártott Telefun-
ken típusú néprádiót rendelt 
meg. Az egyiket Klimászék-
nak szánta, ahol a mamám 
velem együtt gyakori vendég 
volt, ugyanis a mamám ak-
koriban a Klimász Rozi néni-
vel barátkozott. Tátott száj-
jal, vagy inkább füllel hallgat-

Jan Volentic, azaz Volentics János („Marenák“) a jobb 
élet reményében szüleivel 1946-ban, 13 évesen a csehszlo-
vák-magyar lakosságcsere egyezmény keretében áttelepült 
Sződről Pozsonypüspökire. Nyugdíjas mérnökként megír-
ta emlékeit, melyet öt részes sorozatban tárunk a Sződiek 
Híradója olvasói elé.

Egy volt sződi fi ú emlékei
(III. rész)

A szerző, Volentics János
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tam a rádióhíreket, magyarnó-
tákat, az esti színházi és kaba-
ré előadásokat. A legrosszabb 
hírnek akkor a II. világhábo-
rú kezdetének a bejelentése bi-
zonyult. A néprádió előtt kris-
tályrádiót használtunk, amely 
két magas rúd között kifeszí-
tett elég hosszú antennadró-
tot igényelt. Emlékszem, hogy 
az apám a faluban élen járt az 
újdonságok bevezetésével. Az 
elsők között vette meg a bi-
ciklijét, erre később benzinnel 
működő segédmotort szerelt 
fel. Ez már motorbiciklinek 
számított. Mivel ezt a motor-
ral hajtott kerékpárt nem vélte 
elég erősnek és gyorsnak, utá-
na egy igazi motorkerékpárt 

vásárolt. Ez egy német már-
kájú 100 cm3 Sachs neveze-
tű motor volt, melyet később 
125 cm3 DKV motorra cse-
rélt ki. Ezeken gyakran közle-
kedett a pesti munkahelyére is.

Mozi Sződön

Az apám az 1940-es háborús 
években Piros György főjegy-
ző támogatásával létrehozta és 
működtette a sződi mozit. Ezt 
a szövetkezeti Hangya udvari 
kultúrtermében rendezte be. 
Ez nagy kihívásnak számított 
a sződi lakosok, de főleg a fi -
atalság kulturális szintje növe-
lése érdekében. A fi lmek ve-

títése szombaton és vasárnap 
történt. Ha netán táncmulat-
ságot rendeztek, ki kellett ürí-
teni a teremben lévő székeket. 
Akkoriban igen jó magyar fi l-
meket gyártottak neves színé-
szekkel a főszerepben. Csak 
néhány nevet említek meg: La-
tabár Kálmán, Páger Antal, Já-
vor Pál, Maklári Zoltán, Gre-
gus Zoltán, Mály Gerő, Sze-
lecky Zita, Tolnai Klári, Hon-
thy Hanna, Gobbi Hilda. 
A szünetben Cselényi József, 
Tolnay Klári nótái és Karádi 
Katalin dalai szórakoztatták 
a nézőket. A mozi addig mű-
ködött, amíg apámat be nem 
sorozták katonának.  

Apámat a háború vége felé 
a Berlin közelében lévő Pots-
dam városánál érte utol a nyu-
gati szövetséges hadsereg. 
Amerikai fogságba esvén átad-
ták őt és bajtársait a franciák 
övezetébe. Ez időben egy név-
telen postai levelezőlapot kap-
tunk a sződi címünkre, amely-
ben tudomásunkra adták, 
hogy az apám elesett a fron-
ton. A feladó postabélyegző-
je nem volt azonosítható raj-
ta. Apámat megsirattuk, de ő 
több hónap múltán nagy örö-
münkre hazatért a  fogságból. 
Csak azután fogtuk fel, hogy 
ez egy „jótevő“ műve lehetett 
a névtelen levelezőlap. 

(Folytatjuk)

A családunk eredete a ködös 
múltba vész, de egy biztos: 
a magyaron kívül szláv vér is 
csörgedezik ereinkben és talán 

a magyar irodalom egyik jeles 
énekszerző, lantos, költő sze-
mélyéhez is eljuthatnak anyai 
ágon a vérségi szálak. Nagy-

apám még a Felvidékről, mint 
csizmadia vándorlegény érke-
zett Székesfehérvárra. Fele-
ségével nyolc gyerekük szüle-

tett. Családi utazásaink során 
egyszer az NDK-lengyel határ 
mentén szálltunk meg, és meg-
döbbentő volt látni az ottani 
temetőben lévő sírköveknek 
legalább a felén, a Marscha-
lek név volt olvasható. Édes-
apám, néhai Marschalek Fe-
renc (1901-1972), későbbi só-
goránál, Tinódy Sebestyénnél 
volt Perkátán (Fejér megye) 
kereskedelmi tanuló. Amikor 
ápám a tanulásból felszabadult 
a Hangya Fogyasztási Szövet-
kezet, melynek üzlethálóza-
ta az egész országra kiterjedt 
meghírdette a sződi üzlet bér-
beadását. Ez az üzlet a Tabán 
utca 2. szám alatt volt találha-
tó. Itt Fogyasztási és Értékesí-
tő Szövetkezet néven koráb-
ban is létezett egy üzlet, mely 
később vette fel a Hangya ne-
vet. (A későbbi átépítés után itt 
megszűnt a kereskedés és pedagógus 
szolgálati lakások kerültek kiala-
kításra. – a szerk.) Édesapám 
elnyerte a kiírt pályázatot így 
került valamikor a múlt század 
húszas éveinek végén Sződ-
re kereskedőnek. Azért ide 
pályázott mert a felvidéki ér-
zelmi kötődés miatt minden-
képpen tót ajkú faluba akar-
tak kerülni. A környék iparo-
sai, kereskedői által rendsze-
resen megrendezett iparosbá-
lok egyikén ismerkedtek meg 
a szüleim. Édesapám vélhető-
en ebben az időben még a Ta-
bán utcai üzlet mögötti szobá-
ban lakott. Érdekes, de felme-
nőim mindkét ágon csizmadia 
mesterek voltak, ekhósszekér-
rel járták a vásárokat. A szü-

Fejezetek a sződi kisipar és kereskedelem történetéből
Hétköznapjaink főszereplői voltak és lesznek a kisiparosok, kiskereskedők. Rövid soroza-
tunkban róluk kívánunk megemlékezni.

Megyek a Marschalekhez! – hallhattuk sokszor, sok helyen Sződön az elmúlt nyolc évti-
zedben. De vajon kit is takar ez a név, akinél jól esett egy korsó sört vagy egy kisfröccsöt 
meginni?

A Tinódy és Marschalek családról

Sződi Hangya Fogyasztási Szövetkezet – bor, sör, pálinka
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lők megismerkedésüket köve-
tően a sződi letelepedés mel-
lett döntöttek és megvásárol-
ták a Kiss családtól („Kiszló“) 
a Dózsa György úton, a mai  
Marschalek kocsma helyén 
álló parasztházat. Ez az épü-
let az udvar felé került később 
bővítésre. Az épületben helyet 
kapott egy szatócsüzlet és egy 
kocsma is. A szatócson mai 
nyelven olyan kiskereskedő ér-
tendő, aki vegyesáru-boltjában 
élelmiszert, gyarmatárut; azaz 
kávét és dohányt, valamint kü-
lönböző háztartási kellékeket - 
papírárut, textilt, vasárut – is 
árusított. Nem kellett a falu-
ból kimozdulni az itt élőknek, 
mert szinte mindent megkap-
tak helyben. Azt is mondhat-
nám a Tinódy üzlet volt az ak-
kor évtizedek „sződi Auchan-
ja”, ahol a seprűtől a borítékig 
minden kapható volt. A bolt-
tal szemben lakó Dinka bá-
csi („Trikilás”) szállította sze-
kerén a boltunkba Gyöngyös-
ről a bort és a váci malomból 
a lisztet. A kocsma részben ezt 
a bort két porcelántégelyből 
mértük, az egyikben volt a fe-
hér a másikban a vörös.  

A korábban létezett sző-
di kocsmákkal kapcsolatban 
meg kell említeni a Juscsák-

Fogyasztási és Értékesítő Szövetkezet I. sz. Fiókja

A kereskedés bélyegzőlenyomatai A tulajdonos aláírása egy régi 
számlán

Marschalek Ferenc vegyeskereskedése – rőfös, rövidáru, festék, 
fűszer, csemege, só, dara, élelmiszer Marschalek Ferenc és felesége, Tinódy Julianna
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féle kocsmát, mely a Dózsa 
György úti óvodától a temp-
lom irányába, az óvoda olda-
lán 6-7 háznyira volt találha-
tó. Később ezt a kocsma-la-
kás épületet vette meg a ko-
rábbi sírköves, Mikó Józsi bá-
csi (Dózsa György út 33.). 
A későbbi Juscsák-féle bolt és 
kocsma már a falu központjá-
hoz közelebb, bátyám, Mar-
schalek Endre mostani tel-
kén állott (Dózsa György út 
74.). Az emberek ez utóbbira 
emlékeznek Juscsák-féle bolt-
ként, bár Tinódy vagy Mar-
schalek kereskedésnek is ne-
vezhetnénk, mivel azt is szü-
leim vezették, ebben Juscsák 
Jánosné már csak alkalma-
zott volt. Apám sógora, Kas-
só József  hentes és mészá-
ros is Sződre került és a mos-
tani önkiszolgáló COOP üz-
let környékén (Dózsa György 
út 20.) volt egy mészárszéke. 
A későbbi Hangya bolt helyén 
(később presszó, jelenleg 100 
forintos bolt) Kassónéval dol-
goztam én is majd húsz évig. 
Itt is a műtrágyától a könyvig, 
az üvegtől a szénkéregig kap-
ható volt minden.

(A sződi katolikus iskola 
1948-ban bekövetkezett államosí-
tása során kelt jegyzőkönyv tanú-
sága szerint egyéb szervezetek kép-
viselői mellett Marschalek Ferenc a 
Szabad Szakszervezetet képvisel-
te. – a szerk.)

Édesanyám Marschalek Fe-
rencné sz. Tinódy Julianna 

(1904-1976) mellett, Tinó-
dy István nagybátyám felesé-
ge, Kiss Kató néni is itt dolgo-
zott egy időben a ma már csak 
kocsmaként funkcionáló épü-
letben lévő üzletben (Dózsa 
György út 192). A szatócsbol-
tot az oroszok 1945-ben szét-
verték, és minden árut, vala-
mint a ruhaneműinket is ki-
szórtak az utcára, persze a nép 
vitte amitt tudott. Néhány 
évre rá a Rákosi-féle államo-
sítástól szüleink nyugdíjazá-
sukig, kb. 1956-ig kénytelenek 
voltak a földmívesszövetke-
zet, majd az ÁFÉSZ alkalma-
zottjaként vezetni az üzletet. 
A szatócsboltból később la-
kás lett, itt szüleink és mi hár-
man gyerekek György (1934), 
Endre (1935), Pál (1940) lak-
tunk. Egy időben még a Mikes 
bácsi („Hepaj“) is volt „ná-
lunk“ kocsmáros, mert apám 
nem lehetett a saját üzletében 
alkalmazott, ezért neki be kel-
lett járnia Pestre dolgozni. Ta-
lán két évtizede ismét a mi-
énk az üzlethelyiség, melyet 
előbb a bátyám vezetett, most 
én és a fi am próbáljuk a gyér 
forgalom ellenére fenntartani. 
György bátyám a kiskunfél-
egyházi kórházban volt főor-
vos, Endre bátyámmal én pe-
dig a kereskedelmi pályán dol-
goztam.

Dr. Marschalek Pál
(közgazdász)

Falunap 
Sződön
2010.szeptember 5-e

Különösen fontos ez a dátum 
és helyszín a Kiserdőt támoga-
tók életében, hiszen 17 órakor 
a Kiserdő sátorban megtartot-
ta alakuló ülését a Kiserdő.hu 
Egyesület.

Az egyesület elnöke egyhangú 
szavazással Horváthné Laczkó 
Dóra , a két elnökségi tag Ge-
déné Balatoni Hajnalka, vala-
mint Horváth László lett.

Az alakuló közgyűlés 12 fő-
ből áll:
 » Bogdán Gyöngyvér
 » Dányi Tímea

 » Gede Ferenc
 » Gedéné Balatoni Hajnalka
 » Horváth László
 » Horváthné Laczkó Dóra
 » Juhász Sándor
 » Karoliny Anna
 » Papp Károly
 » Végh Péter
 » Volentics Ferenc
 » Volenticsné Baji Mária

Így zártuk a napot.
Hogyan kezdtük? Sátrat ver-

tünk. A legjobb helyet kaptuk. 
A Baba-mama sátor és az ug-
ráló vár között telepedtünk le. 
A Baba-mama klub vezetője 
Karoliny Anna egyik legtevé-
kenyebb tagja a Kiserdő csa-
patának is. Köszönjük, hogy 
ennyi jó dologgal segít az em-
bereknek.

Aztán főztünk. Paprikás 
krumplit. Oklevelet is kap-
tunk.

Közben játszottunk, zenét 
hallgattunk. Csepregi Éva is 
énekelt nekünk.

Jó hangulatban, szó szerint 
„ Barátok Közt”  szórakozhat-
tunk .  Kedves ismerősként fo-
gadtuk sátorunknál Varga Iza-
bella színésznőt – akit pár perc 
alatt hatalmas rajongótábor 

Váchartyán és Vidéke Körzeti Földmívesszövetkezet 6. sz. 
italbolt és falatozó előtt Marschalek Ferenc és felesége 

A Sződön lakó Varga Izabella színművésznőt
körülvették rajongói
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vett körül – és férjét, Lend-
vai Zoltán rendezőt, valamint 
nagylányukat. Ők is lelkes hí-
vei a természetvédelemnek, jó 
példát mutatva ezzel kicsiknek 
és nagyoknak egyaránt.

Sokan ellátogattak sáto-
runkhoz régi ismerősök, akik 
valamelyik szemétszedésen 
vették ki részüket a munká-
ból, és olyanok is akadtak, akik 
most hallottak rólunk először, 
de máris csatlakozni kívánnak 
ehhez a lelkes kis csapathoz.
Nagyon örülünk mindenki-
nek, hiszen rengeteg feladat 
vár ránk.
Terveink között szerepel ki-
csiket és nagyokat, óvodát és 
iskolát is belevenni progra-
munkba. Mind két intézmény 
vezetője nyitott ebben a témá-
ban, és eddig is támogatták te-
vékenységünket.
Rajzpályázatokat fogunk kiír-
ni, melyet oklevéllel, kis aján-
dékkal, valamint a rajzok be-
mutatásával jutalmazunk a we-
boldalon és a tanpályán külön 
erre a célra kiállított táblán.

Madáretetőkre fogunk szintén 
pályázatot meghirdetni, a leg-
jobbak kerülnek ki a tanpályá-
ra az elkészítő nevével.
Nagyon sok érdekes program 
kidolgozása tart jelenleg is.
Az erdő most pihen. Mi nem. 
Tartanak az előkészületek. 
Szponzorokat gyűjtünk. Ter-
veket készítünk. Engedélyeket 
szerzünk be. Ott állunk a kü-
szöbön. Már csak egy lépés és 
megkezdődik a munka látvá-
nyosan érdekes része, aminek 
a részévé válhat bárki. Csak ír-
janak, vagy hívjanak, és máris 
a csapatban lesznek! Barátokra 
lelhetnek, hiszen egy jól meg-
választott közös cél összehoz-
za az embereket. Varga Iza-
belláékat is így ismertük meg. 
Mi kellett hozzá? A természet 
szeretete.
A www-szod.hu weboldalon 
folyamatosan tájékoztatjuk az 
érdeklődőket munkánkról, az 
egyesületi tagság lehetőségé-
ről, valamint a www.kiserdo.
hu weboldal elkészültéről.

Eddigi munkáink során 3 sze-
métszedést bonyolítottunk le, 
ebből egy a Föld napja alkal-
mából zajlott, és még egy terv-
ben van. Számításaink szerint 
az lesz az utolsó idén.  

A FÖLD NAPJÁN Miletin 
Istvánné szervezésében és ve-
zetésével indultak a sződi la-
kosok folytatni a munkát a kis-
erdőbe. Günther Erzsébet, a 
Hunyadi János Általános Is-

kola igazgatónője és a felsős 
tanárok elszántan hozták csa-
patukat, a felső tagozatos diá-
kokat. Mellettük sorakoztak a 
sződi nyugdíjasok is. 

Miután mindenki felvette a 
ruhavédő mellényt, és a kesz-
tyűket, elindult a nagy csapat.

Szedte a szemetet mindenki, 
fi atalok, idősek együtt. Egy-
re hosszabb lett a megtömött 
zsákok sora, a nemrég még 

üresen tátongó konténer pedig 
rogyásig lett pakolva.

A gyerekek fegyelmezetten 
vonultak végig a kiserdőn, és 
egy-egy nagyobb szemétku-
pacnál lelkesen próbálták ve-
lünk együtt felderíteni a sze-
metelők kilétét.
„A Föld nem magától haldok-
lik, hanem lassan megölik. A 
gyilkosainak pedig neve és 
címe van.” 

(Utah Phillips)

Igen, ma is készültek fotók. 
A lebukottak sora egyre csak 
nő… 

Mikor haza indultam, a ta-
nárok, diákok célba vették az 
iskolát, a nyugdíjas csoportot 
pedig szépen lassan elsétáltak 
a kiserdőből kivezető úton…

Fontos megemlíteni, hogy 
mindeközben az alsó tagoza-
tos diákok és alsós tanító né-
nik és tanárok, a sződi iskola 
környékét, valamint a focipá-
lya területét és környékét tisz-
tították meg, a nagyokhoz ha-
sonló lelkesedéssel és elszánt-
sággal.

Akiknek köszönjük az ön-
zetlen munkát:

Az önkormányzattól:
 » Miletin Istvánné Julika, a 
mai nap főszervezője

A sződi nyugdíjasok:
 » Dinka László
 » Mikó Károlyné Marika
 » Rusznyák Ferencné Vero-
nika

 » Sánta Sándor
 » Serfőző Istvánné Julika
 » Tomasek István
 » Volentics Mihályné Rozika

Tanárok és diákok:
 » Günther Erzsébet igazga-
tónő 

 » Beáné Vas Anita
 » Bimba Imre
 » Dreiszigné Gombai Er-
zsébet

 » Farkasné Haraszti Ildikó
 » Ivanics Istvánné Tünde
 » Keszericze Kármen
 » Kollár Zalán
 » Kolumbán Attila  
 » Márgusné Czinege Tünde 
 » Mészáros Miklósné Marika
 » Molnár Tímea
 » Sándor Zsoltné Csilla 
 » Sztrehárszkiné Gyetvai Má-
ria

Egy kis beszámoló a Kiserdő megmentéséről…

Kiserdő.hu lesz az egyesület neve 

Horváthné Laczkó Dóra és Horváth László

A résztvevők egy kisebb csoportja
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A Falunap keretében megren-
dezett Egészségnapon 159-en 
vettek részt. A szűrések a Hu-
nyadi János Általános  iskolá-
ban történtek.

A szűrések a szponzorok és 
a Polgármesteri Hivatal segít-
ségével a lakosság részére in-
gyenesek voltak.

Testsúly-, vérnyomásmé-
rés, testtömegindex- és test-
zsírmérés, vércukorszint-el-
lenőrzés, magas vércukor 
okozta érszűkület mérés, 
cholesterin-mérés, életvezeté-
si tanácsok adása, csontritku-
lás vizsgálat, hallásvizsgálat, 
látásvizsgálat, bőrgyógyászati 
szűrés történtek. Aki igénybe 
akarta venni, masszírozásra és 
jósnőhöz is mehetett az érde-
kesség kedvéért.

A szűréseken magas volt a 
részvétel. Már 9 óra előtt elin-
dultak a szűrések.

A testsúlymérésen sokan 
meglepődtek. Már régen ellen-
őrizték súlyukat.

Vérnyomás-mérés

Hazánk felnőtt lakosságának 
15-20 %-a magas vérnyomás-
ban szenved. Sokan nem is 
tudnak róla. A magas vérnyo-
más szövődményei pedig sú-
lyosak: érelmeszesedés, szív-
érrendszeri betegségek, szív-
infarktus, agyvérzés.

Maga a betegség örökletes 
és környezeti hatásokra kiala-
kuló is lehet.

A 140/90 Hgmm  érték ma-
gas. A betegség és szövődmé-
nyei   rendszeres ellenőrzéssel 
megelőzhetőek.

Testtömeg-mérés (BMI)

A testsúly lehet ideális, elhízott  
vagy túl sovány.

Függ az életkortól, a nemek-
től. A felnőtt lakosság 60%-
a túlsúlyos, a serdülők között 
is szaporodik a számuk. Ezt 
a táplálkozás és a mozgássze-
gény életmód egyaránt befo-
lyásolja.

Az elhízottak között nő a 
mozgásszervi bántalmak, da-
ganatos betegségek, szív-ér-
rendszeri betegségek, magas 
vérnyomás, cukorbetegség, 
magas cholesterin okozta kór-
okok.

Cholesterin-szűrés

A cholesterin az érfalra lera-
kódva  agyvérzéshez, infark-
tushoz vezethet. Életmódvál-
tás (mozgás), alacsony choles-
terin tartalmú diéta, choleste-
rin csökkentő gyógyszerek se-
gítenek

1% cholesterin-csökkenés 
2-3%-kal csökkenti a szívbe-
tegség kockázatát.

Vércukor-szűrés

A diabétes felismerésében se-
gít. Anyagcserezavarról van 
szó, melyben nem termelődik 
elegendő inzulin, vagy nem 
hat megfelelően. Számuk vi-
lágszerte emelkedik Az elhízás 
elősegítő tényező. Éhgyomor-
ra egy csepp vérből kimutat-
ható.  A diabetes hosszú távon 
érszűkületet is okoz, a vese, a 
szem is érintett lehet. Az ér-
szűkület neuropathiás tapasz-
szal kimutatható. Szűrtem is ki 
ilyen eseteket. Gondozásra to-
vábbítottam őket.

Csontritkulás-szűrés

A nők fogékonyabbak a beteg-
ségre. Menopausa után, de 40 
év felett évente érdemes kont-
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 » Tóthné Barcs Ágnes
 » Triebné Szalai Katalin
 » Vas Zsuzsanna

És végül, de nem utolsó 
sorban, akik kitettek magu-
kért:
 » A Hunyadi János Általános 
Iskola diákjai

A legutóbbi, június 27-ei Kis-
erdő takarításra is sokan eljöt-
tek.  Dacolva a meleggel, szú-
nyogokkal és hatalmas sárten-
gerrel – amit a 40 napos eső 
okozott.

Vittünk süteményt, üdítő-
ket. Hertel László polgármes-
ter úr pogácsával és ásványvíz-
zel kedveskedett  

A szemétszedés neheze még 
ránk várt. Kommunális hulla-
dék már nem nagyon volt – azt 
felszedtük az előzőekben –, 
most a sitt és egyéb szemét 
töltötte meg a rendelkezé-
sünkre bocsájtott 4 db kon-
ténert, amit ismét a  Remon-
dis Kft-nek , és Hertel László 
polgármester úrnak köszön-
hetünk.

Nagy segítségünkre volt 
Bardócz Mihály (Bardócz-
Gép Tel.: 30-996-8691), sződ-
neveleki lakos, aki munkagé-
pével mindvégig keményen 
– és lelkesen- dolgozott a te-
repen.  Külön megemlíteném 
Kollár Mihály traktorost, aki 
immáron 3. alkalommal vette 
ki részét a munkából.

És a (nem) „hétköznapi” 
hőseink:
 » Bablina Mihály
 » Bogdán Gyöngyvér
 » Dányi Mihály
 » Gede Ferenc
 » Gede Hajnalka
 » Hertel Tamás
 » Hertel Zsuzsanna
 » Horváth László
 » Horváthné Laczkó Dóra
 » Husztiné Felker Beáta
 » Juhász Sándor
 » Karoliny Anna
 » Kelemen Lajos
 » Kolumbán Attila
 » Kolumbán Zsófi a
 » Lestyán Mária
 » Miletin Istvánné
 » Papp István
 » Pénzes Barbara
 » Tóth Benedek

és a gyerekek:
 » Gede Dávid
 » Gede Petra
 » Horváth Ádám
 » Horváth Márk
 » Horváth Máté
 » Lestyán Milán
 » Szente Sára

Ha valakit kifelejtettem a fel-
sorolásból, kérem jelezze, 
mert ez a lista – és az előző – 
lesz az alapja a köszönettáblá-
nak.

Horváthné Laczkó Dóra

Egészségnap 2010

Sződiek Híradója – Negyedévenként megjelenő önkormányzati hírmagazin. Kiadja: Sződ Község Önkormányzata, 
2134 Sződ, Dózsa György út 216. (tel.: 06 27 388 188, fax: 06 27 388 285, e-mail: szodiekhiradoja@invitel.hu, www.szod.
hu). Felelős kiadó: Hertel László polgármester. Felelős szerkesztő: Volentics Gyula. Szerkesztőbizottság: Kolumbán 
Attila, Molnár Tímea, Kemenczeiné Rácz Magdolna. A lapszám fotóit többek között Pál László, Szabados Ferenc, Hertel 
Zoltán, Pantali Sándor és Volentics Gyula készítették. A szerkesztőbizottság a kéziratok rövidítésének jogát fenntartja! A 
szerkesztőség a magánjellegű közleményekért, tördelési, nyomdai hibákért felelősséget nem vállal! A kézirat szeptember 13-
án került lezárásra. Tördelés: Aletheia Multimedia Kft. Nyomda: Gemini NyomdaIM
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A szemétszüret eredménye
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rollálni  magunkat. Néma be-
tegség. Csak a kialakult tüne-
tek jelzik meglétét, de akkor 
már nehezebb a kezelés. Az 
erős csontozat elvékonyodik. 
Törések sorozata jelentkezik a 
gerinc, csípő, csuklóban.

Hallás-szűrés

A suttógó hangot nem halló, 
beszédet gyakran félre értő, il-
letve gyakori középfül gyulla-
dásban szenvedőknek ajánl-
juk. A  zajos munkahely is in-
dikáció.

Látásszűrés

A látásromlás tünetei az olva-
sás közbeni fejfájás, szemek 
elfáradása, a könyv 10 cm-nél 
közelebb tartása a szemünk-
höz. A szemüveggel rendelke-
zők fél évente menjenek kont-
roll vizsgálatra.

Bőrgyógyászat

A megemelkedett UV sugár-
zás  növeli a bőrrák kockáza-
tát. A rákos esetek közűl az 
utóbbi években ez emelkedett 
a legnagyobb mértékben. A 
szűrésen melanóma- és anya-
jegyszűrések történtek.

Ezt is évente ajánlott elvé-
geztetni, mivel a korán kiszűrt 
esetek még  gyógyíthatóak.

Mindezek mutatják, hogy a be-
tegségeket célszerű megelőzni 
és nem megvárni a betegség 
kialakulását. Sok idegességtől, 
fáradtságtól és pénz kiadásától 
kíméljük meg magunkat.

Szűrést ezután is minden 
évben tartunk. Mindenkit sze-
retettel várunk ezután is. 

Ezúton köszönöm a szű-
résben résztvevő segítőim:
Kovács Mariann, Dávid Ta-
más, dr. Kondorosi Ildikó, 
Utrecht András, Yaris Kft., 
Richter Gedeon Nyrt., Pfi zer 
Kft., Miletin Julika, a nyolca-
dikos tanulók és a takarítónők 
áldozatos segítségét.

Baloghné Nagy Katalin
védőnő        

Az egynapos ünnepség prog-
ramját a falu lakossága szoká-
sához híven aktívan élte át és 
ünnepelte meg. Megszoktuk 
már, hogy falunapon, mialatt 
a színpadon sorra lépnek fel a 
meghívott táncosok, énekesek 
stb., a többiek sütnek- főznek, 
majd közösen ülnek asztalhoz. 
A mesterszakácsok jelenlé-
te, és a kóstolásban művészek 
rekord számban jelentek meg 
ezen a jeles napon. A döntés-
hozatalban semmilyen rész-
rehajlást nem tapasztaltunk. 
Mindenkit elismerő jelzőkkel 
jutalmaztak, hiszen a fő cél az 
volt, hogy új színfolttal gya-
rapítsák a közösség ünnepét.                                                                                        
A szervezők mindig valami-
lyen újabb programmal lepik 
meg a falu apraja-nagyját. Így 
volt ez az első falunapi női ké-
zilabda tornán is, amelyen há-
rom helyi lelkes csapat vett 
részt. A résztvevő kézilabdá-
zók egész nyáron készültek 
erre az eseményre, hogy szín-
vonalas játékot mutassanak az 
érdeklődőknek, akik igen szép 
számban jelentek meg és szur-
kolták végig a meccseket. A 
Horváth György játékvezető 
által dirigált izgalmas meccsek 
betöltötték a délelőtti ese-
ménysorozatot és mindenki jó 
kedvel folytatta a napi prog-
ramját. A résztvevő csapatok 
emléklapot kaptak Sződ Kö-
zség Önkormányzatától, ame-
lyet Puskás Szilveszter alpol-
gármester adott át, valamint 
édességgel csillapították fá-
radságukat a Sződi Diáksport 
Egyesület által felajánlott cso-
magból.

Az ünnepi napot az igen 
népszerű szalonnasütéssel zár-
tuk, ahol sorok kígyóztak az 
étvágygerjesztő szalonna át-
vételéért, amelyet az est fény-
pontjának számító tűzijáték 
alatt mindenki jó étvággyal fo-
gyasztott el.

Jó volt. Találkozunk 2011-
ben!

Kolumbán Attila
A Kommunikáció- és Sport 

Bizottság tagja

Apropó 
Falunap! 
Mindenki ünnepelt

Diáksport 
Esemény-
naptár 2010.
1. Falunapi női kézilabda tor-
na – Sződ, szeptember 5. va-
sárnap 

Diákolimpia

1.  Teremlabdarúgás
I., II., III. és IV. korcsoport
Vác és Kismaros,  november                                                                                                                             

DSE és Kistérségi  sportren-
dezvények   

1. Sződ, október 1. péntek 
DSE- Kistérségi Sportbizott-
ság – PEMESZ – Hunyadi Já-
nos Általános Iskola – Mezei 
futóverseny és Világ gyalogló-
nap

2. Csővár, október 16. szom-
bat – Kispályás labdarúgás
I., II., III. és IV. korcsoport

3. Vác, Sportcsarnok, novem-
ber 26-28. péntek–vasárnap – 
Adventi teremlabdarúgás
I., II., III., IV. korcsoport, lá-
nyok és óvodások

4. DSE Karácsonyi teremlab-
darúgás – Sződ, december
I.és II. korcsoport
5. DSE évzáró december – 
Mikulás buli

Más:

1. Göd, október 16. – Óvodás 
labdarúgás

2. Budapest, október 22. –     
Kispályás labdarúgás

3. Veresegyház, október 23. –    
Utcai futóverseny  

4. Galgagyörk, október 24. –    
Kispályás labdarúgó- és kézi-
labda sportnap
I. és II. korcsoport

5. Vác, december – Mikulás-
futás                                                                                                                       

Kolumbán Attila   
DSE elnök

Kistérségi sportszervező

Pest Megyei Labdarúgó Szövetség felnőtt II./A  osztály                                                                                                                                          

2010/ 2011. őszi forduló

09. 25. 16:00 Nagykovácsi  –  Sződ
10. 03. 15:00 Sződ  –  Vácrátót
 10. 15:00 Leányfalu  –  Sződ
 17. 14:00    Sződ –  Göd SE
 24. 14:00    Szigetgyöngye  –  Sződ
 31. 13:30    Sződ  –  Visegrád
11. 06. 13:30    Nagymaros   –  Sződ
 14. 13:30    Sződ  –  Rád

Pest Megyei Labdarúgó Szövetség  Ifi   II./A  osztály                                                                                                                                          

2010/ 2011. őszi forduló

09. 25. 14:00    Nagykovácsi – Sződ
10. 03. 13:00    Sződ – Vácrátót
 10. 13:00    Leányfalu – Sződ
 17. 12:00    Sződ –  Göd SE
 24. 12:00    Szigetgyöngye  –  Sződ
 31. 11:30    Sződ  –  Visegrád
11. 06. 11:30    Nagymaros  –  Sződ
 14. 11:30    Sződ  –  Rád

Pest Megyei Labdarúgó Szövetség Öregfi úk, Vác Déli 

Csoport 2010/ 2011. őszi forduló

09. 20. 17:00 Sződ  –  Váchartyán 
 27. 17:00 Sződ  –  Vácrátót 
10. 04. 16:30 Rád  –  Sződ 
 11. 16:30 Sződ  –  Göd Dunapart
 18. 16:00 Csővár  –  Sződ
 25. 16:00 Sződ  –  Kisnémedi 
 28. 16:00 Püspökszilágy  –  Sződ

Kolumbán



SZŐD SZÉP PORTÁI
képek: Szabados Ferenc

Szécsényi Andrea

Kis utca 4.

Megyeri Jánosné

Dózsa György út 313.

Seres Krisztina

Dózsa György út 59.











Kondákor Károlyné

Kölcsey Ferenc utca 1.

Varga Gizella
Riczu Gyula

Forgács utca 1.

SZŐD SZÉP PORTÁI
képek: Szabados Ferenc

Seres Krisztina

Dózsa György út 59.
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